
تعرفه بر بریکس؛ زنگ خطری برای 
آمریکا

یــک اقتصاددان گفت: اعمال احتمالــی تعرفه های ۱۰ درصدی آمریکا بر کشــورهای عضو 
بریکس، به خود آمریکا آســیب می رســاند و به تسریع یکپارچگی این گروه اقتصادی منتهی 
می شود.به گزارش ایســنا، اقبال قلی یف، رئیس دانشکده اقتصاد مالی دانشگاه دولتی روابط 
بین الملل مســکو روســیه )MGIMO(، بر این باور اســت که بیانیه رئیس جمهور آمریکا در 
مورد اعمال احتمالی تعرفه های ۱۰ درصدی بر کالاهای کشــورهای بریکس، نه فقط اقدامی 
پوپولیســتی، بلکه آغاز مرحله جدیدی از درگیری اقتصادی اســت. این گام نه فقط با هدف 
توزیــع مجــدد جریان های تجاری، بلکه با هدف بازنگری اساســی نقــش آمریکا در اقتصاد 
جهانی انجام می شــود.به گفته وی، کشورهای بریکس به ســرعت در حال تشکیل معماری 
موازی در حوزه های مالی، فناوری و نهادی هســتند و از این طریق، وضع موجود و تســلط 
دلار را به چالش می کشــند. پاســخ آمریکا به شکل فشــار تعرفه ای با هدف بی ثبات کردن 
این مدل جایگزین اســت. بــا این حال، چنین اقداماتی ممکن اســت اثر معکوس داشــته 
باشــد و به جای تقویت موقعیت آمریــکا، در نهایت نقش آمریکا را به عنوان داور در تجارت 
جهانی از بین می برد.قلی یف خاطرنشــان کرد: واکنش کشــورهای بریکس احتمالا نه فقط 
تلافی جویانه، بلکه از نظر اســتراتژیک نیز ســنجیده و شــامل تســریع حذف دلار تا ایجاد 
سیستم جدید تســویه حساب های بین المللی خواهد بود؛ حتی ممکن است آغاز افول سلطه 
اقتصــادی آمریکا و ظهور سیســتم تجاری واقعا چندقطبی باشــد. جهــان در حال ورود به 
دوره ای از آشفتگی است که در آن عوامل غیراقتصادی به طور فزاینده ای آینده اقتصادی را 
تعییــن می کنند.به نظر وی، اولین پیامدهای تعرفه های آمریکا از همین حالا قابل مشــاهده 
اســت؛ چین آشــکارا این اقدامات را به عنــوان باج گیری اقتصادی محکوم کرده اســت و 
اعضای بریکس در حال تشــدید کار بر روی جایگزین هایی برای سیســتم سوئیفت هستند.

ایــن اقتصاددان در پایــان گفت: همانطور که کارشناســان آمریکایی گفتنــد، این موضوع 
چندان مربوط به تجارت نیســت، بلکه تلاشــی برای کنترل اســت؛ ترامپ بــه دنبال مهار 
توســعه جهانی سازی جایگزین است که در پیرامون کشورهای بریکس و بریکس پلاس شکل 
می گیــرد و برعکس، این اقدام ترامپ فقط تجــارت را در داخل این گروه اقتصادی تحریک 
می کند.ترامپ در هشــتم جولای، اعلام کرد که آمریــکا، تعرفه های وارداتی ۱۰ درصدی را 
برای اعضــای بریکس اعمال خواهد کرد، زیرا به گفتــه وی، بریکس به دنبال »نابود کردن 
دلار« اســت و از دســت دادن جایگاه دلار به عنوان ارز ذخیره جهانی معادل شکســت در 
جنگ تجاری اســت و آمریــکا نمی خواهد اجازه ایــن کار را بدهد.خبرگزاری تاس گزارش 
کرد، پیش از این، در بیانیه مشــترکی پس از اجلاس ریودوژانیرو، کشــورهای بریکس علیه 
اقدامــات تجــاری و مالی یکجانبه، از جملــه افزایش تعرفه و ایجاد موانــع غیرتعرفه ای که 
منجر به عدم تعادل تجاری می شــود و با هنجارهای ســازمان تجارت جهانی مغایرت دارد، 

کردند. گفت وگو 

لزوم حمایت دولت از بازار سرمایه/ می توان از زیان ناشی از جنگ جلوگیری کرد؟
یک کارشناس بازار سرمایه با اشاره به اینکه اقتصاد کشور تابع تصمیمات دولتی است 
و دولــت نقش مهمی در اقتصاد دارد بر لزوم حمایــت دولت از اقتصاد به ویژه بازار 
سرمایه تاکید کرد و گفت: از آنجایی که ما در اقتصادی قرار داریم که از سوی دولت 
حمایت می شود و وابسته به دولت است در این شرایط دولت و نهادهای متولی دولتی 
باید از بازار حمایت کنند.مهدی دلبری - در گفت وگو با ایســنا، با اشاره به وضعیت 
فعلی بازار سرمایه پس از جنگ اخیر و حمله رژیم صهیونیستی به کشور در هفته های 
گذشته اظهار کرد: طی دو دهه اخیر، نزدیک به ۱۰ مورد ریزش بالای ۲۰ درصد در 
شاخص بورس کشور رخ داده که علت هر کدام متفاوت بود، برای مثال غیر از مورد 
ســال ۱۳۹۹ و ۱۳۹۲ باقی موارد یا مربوط به افت قیمت جهانی بود یا برخی عوامل 
مثل تحولات منطقه ای بوده است.  وی تصریح کرد: اما اتفاقی که طی هفته های اخیر 
رخ داده بود، نســبت به شوک های سیاسی گذشته متفاوت بود؛ چراکه شوک ناشی 
از جنگ همیشــه بالاترین شوک سیاسی وارده به اقتصاد است و در حقیقت در این 
شرایط نمی توان به خوبی به سهامداران توصیه کرد که چگونه از زیان ناشی از جنگ 
جلوگیری کند.   این کارشناس بازار سرمایه در ادامه گفت: اما در شرایطی که اقتصاد 
کشور مدل اقتصاد بازار آزاد نیست و بسیاری از نهادها و بنگاه های اقتصادی وابسته 
به دولت هستند و در شرایطی که از ۱۳۰۰ همتی که ارزش بازار سرمایه افت کرده، 
حدود ۱۰۰۰ همت زیان مربوط به نهادهای دولتی و صندوق های بازنشستگی است، 
دولت به راحتی می تواند با حمایت ۱۰۰ همتی از بازار سرمایه از یک زیان به مراتب 

بزرگ تر بر بازار سرمایه جلوگیری کند و منطقی است که دولت در این شرایط از بازار 
حمایت کند.دلبری خاطرنشــان کرد: با این حال در این شرایط بازار به لحاظ ارزش 
تقریبا در وضعیت مناسبی قرار دارد، چراکه در اکثر بحران ها و ریزهای بازار سرمایه 
P/E بازار دو رقمی بود در حالی که در ریزش اخیر P/E بازار )نسبت قیمت به سود 
هر سهم( در زمان شروع بحران در وضعیت متعادل تری قرار داشت. اما، بهتر بود که 
اختصاص بســته حمایت از بازار سرمایه تسریع و در زمانی به اصطلاح زودتر مصوب 
می شد.  وی افزد: نکته مهم در رابطه با مدل اقتصاد و نسبت آن با بازار سرمایه است. 
اگر مدل اقتصادی از نوع باز و آزاد باشــد؛ قاعدتا در این شــرایط انتظار نمی رود که 
نیاز باشــد دولت دخالت کند و به اصطلاحی دولت اجازه می دهد که بازارها خود را 
پیدا کنند و یارانه ای توزیع نمی شود؛ اما ما در اقتصادی قرار داریم که از سوی دولت 
حمایت می شود و وابســته به دولت است برای مثال در حالی که حدود ۶۰۰ همت 
ســود شرکت های تولیدی بورسی در سال گذشته بوده و حدود ۶۰۰ همت دیگر نیز 

سود ناشی از فاصله نرخ ارز از شرکت های تولیدی صادرکننده دریافت می شود.
این کارشــناس بازار سرمایه خاطرنشــان کرد: به عبارتی اگر بپذیریم که نرخ ارز از 
سوی دولت مدیریت می شود باید انتظار داشته باشیم که دولت در این شرایط نیز از 
بازار حمایت کند و این در شرایطی است که برخی از اقتصاددان ها معتقد هستند که 
دولت منابعی به بازار تزریق نکند اما باید بپذیریم که دولت به دلیل قیمت گذاری های 
دستوری سالانه حدود ۶۰۰ همت از سود شرکت های بورس برداشت می کند و باید 
انتظار داشــته باشیم که در این شرایط دولت و نهادهای متولی دولتی به حمایت از 

بازار سرمایه اقدام کنند.    

۱۰ درصد از چک ها برگشت 
خورد!

براســاس داده های بانک مرکزی، در اردیبهشت ماه سال جاری بیش از ۹.۸ میلیون 
فقره چک در کشــور مبادله شــد که از این میزان نزدیک به یک میلیون فقره چک 
معــادل ۱۰.۱ درصد از تعداد و ۱۴.۴ درصد از مبلغ آنها برگشــت خورده اســت.به 
گزارش ایســنا، در پایان اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۴، بیش از ۹.۸ میلیون فقره چک 
با ارزشــی بالغ بر ۹۳۱ هزار میلیارد تومان مبادله شــد که نســبت به ماه قبل خود 
)فروردیــن ۱۴۰۴( معادل ۲۲.۵  درصد در تعــداد چک ها و ۴۷.۳ درصد در مبلغ و 
ارزش ریالی آن افزایش را نشــان می دهد.براین اساس، ۸۹.۹ درصد از تعداد چک ها 
وصول و ۱۰.۱ درصد از آنها برگشت خورده است. همچنین از نظر مبلغ ۸۵.۶ درصد 
از ارزش ریالی چک ها وصول شده و ۱۴.۴ درصد از مبلغ و ارزش پولی آنها برگشت 
خورده است. در اردیبهشت ماه سال جاری، استان تهران با ۳.۱ میلیون فقره چک به 
ارزش ۴۴۸ همت بیشترین آمار چک های مبادله ای را به خود اختصاص داده که ۳۱ 
درصد از ســهم کل را نشان می دهد و پس از تهران استان اصفهان با ۱۱.۲ درصد و 
استان خراسان رضوی با ۶.۹ درصد بیشترین سهم را از تعداد چک های مبادله ای در 

میان ســایر استان ها به خود اختصاص دادند.همچین، سه استان فوق در مموع ۶۰.۹ 
درصد از ارزش ریالی چک ها را به خود اختصاص دادند که ســهم استان تهران ۴۸.۲ 
درصد، سهم استان اصفهان ۷.۳ درصد و سهم استان خراسان رضوی ۵.۴ درصد بود.
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رئیس مجلس شورای اسلامی با حضور در گلزار شهدای بهشت زهرای تهران، بر مزار شهدای تهاجم رژیم صهیونیستی به کشورمان حاضر شد و به مقام شامخ 
شــهدا ادای احترام کرد.به گزارش ایســنا، محمدباقر قالیباف در نخستین ساعات سحرگاه امروز )جمعه ۲۰ تیر( با حضور در بهشت زهرا)س(، بر مزار شهیدان 
محمدحسین باقری، امیرعلی حاجی زاده، ربانی، محمود باقری و باغبان حاضر شد و به مقام والای این شهدا ادای احترام کرد. رئیس مجلس همچنین با حضور 
در قطعه ۴۲ بهشت زهرا)س(، مربوط به شهدای جنگ تحمیلی ۱۲ روزه و مزار کودکان، خردسالان و خانواده هایی که در تهاجم رژیم صهیونیستی به شهادت 
رسیده بودند، با ادای احترام به آن ها، یاد این شهیدان را گرامی داشت.قالیباف در قطعه ۲۴ گلزار شهدا نیز بر مزار شهیدان حسن باقری، حسن طهرانی مقدم و 
سایر شهدای این قطعه حضور یافت و به مقام شامخ شهیدان ادای احترام کرد. در جریان این حضور، برخی از مردم و خانواده های شهدای حاضر در گلزار شهدا 

نیز با رئیس مجلس شورای اسلامی گفت وگو کردند.

www.sobh-eqtesad.ir

حضور رئیس مجلس بر مزار شهدای جنگ ۱۲ روزه

info@sobh-eqtesad.ir

یخ همکاری اقتصادی 
کشورهای آسیای مرکزی با 

افغانستان آب شد
کشــورهای آسیای مرکزی افزایش 
افغانســتان  با  اقتصــادی  تعامــل 
را در اولویــت قــرار داده انــد و بر 
و  تجارت  عملــی،  همکاری هــای 
مســیرهای حمــل و نقــل جدید 
تمرکــز کرده اند که به بــاور آنها، 
امنیت منطقه ای را بهبود می بخشد.

به گزارش ایســنا، روابط میان پنج 
کشور آســیای مرکزی و افغانستان 
ایجاد  برای  پیشــبرد طرح هایی  با 
خطوط ریلی جدید، افزایش تجارت 
و ایجــاد فرصت هایی بــرای مردم 

عادی افغانســتان، رو به گرم شدن است.تلحلیلگران می گویند کشورهای 
آســیای مرکزی با افزایش ارتباطات و تجــارت متمرکز بر همکاری های 
عملی هســتند کــه در خدمت منافع اقتصادی آنها اســت و در نهایت به 
بهبود امنیت منطقه ای کمک کند. بر همین اساس، بازگرداندن افغانستان 
بــه عرصه اقتصــادی را در اولویت قــرار داده اند.صنعت کوشــکومبایف، 
پژوهشگر ارشد اندیشکده  »موسســه مطالعات استراتژیک« قزاقستان، به 
اوراسیانت گفت: ما ســعی می کنیم به افغانســتان نگاه عمل گرایانه تری 
داشته باشیم، زیرا اگر دور افغانســتان دیوار بکشیم، برای وضعیت، ثبات 
و امنیت منطقه ای مفید یا ســودمند نیســت. به همین دلیل است که ما 
در روابط اقتصادی مشارکت می کنیم.کوشکومبایف در حاشیه یک مجمع 
منطقه ای )CAMCA( که ماه گذشــته در اولان باتور برگزار شــد و در 
آن، درباره ارتقای همکاری نزدیک تر میان آســیای مرکزی، مغولســتان، 
قفقاز و افغانســتان بحث شــد، اظهار کرد: افزایش تعامــل را راهی برای 
برقراری مجدد روابط تاریخی با همســایه جنوبی آسیای مرکزی می داند؛ 
روابطی که تقریبا ۵۰ ســال ناآرامی در افغانستان آن را مختل کرده است.

تلاش های آسیای مرکزی برای تقویت ارتباط با افغانستان در سوم ژوئیه، 
زمانی که روســیه رســما دولت طالبان در کابل را به رســمیت شناخت، 
تقویت شــد. اقدام روسیه در به رسمیت شــناختن دولت طالبان، به طور 
بالقوه راه را برای کشــورهای آسیای مرکزی هموار می کند تا این روند را 
در آینده ای نه چندان دور دنبال کنند.الدانیز گوسینوف، محقق قزاقستانی 
دانشگاه ابن خلدون استانبول، در مصاحبه ای در همان مجمع اظهار کرد: 
روابط نزدیک تر برای همه طرف ها، برد-برد خواهد بود. او به اوراســیانت 
گفت: ما در آســیای مرکزی مرز بسیار وســیعی با افغانستان داریم. سه 
کشور از پنج کشــور )تاجیکستان، ترکمنستان و ازبکستان( مرز مشترک 
دارند و آنها همچنین ســعی می کنند از طریــق افزایش تجارت، ثبات و 
امنیت و رفاه را برای افغانســتان ارتقا دهند.تجارت میان آسیای مرکزی و 
افغانستان در حال افزایش است. برای مثال، تجارت ازبکستان و افغانستان 
در ســال ۲۰۲۴، به ۱.۱ میلیارد دلار رســید که حدود ۲۵ درصد بیشتر 
از ســال ۲۰۲۳ اســت.مقامات طالبان به طور فزاینــده ای در رویدادهای 
منطقه ای حضور پیدا کرده اند و این نشــان می دهد که افغانســتان برای 
تجارت آماده است.  یکی از زمینه های مهم تعامل، ایجاد مسیرهای حمل 
و نقل جدید اســت که آســیای مرکزی را از طریق افغانســتان به جهان 
متصل می کنــد. جنگ در اوکراین، دولت های آســیای مرکزی را مجبور 
می کند تا به دنبال جایگزین هایی برای کریدور شــمالی تثبیت  شــده از 
طریق روســیه باشند و به دنبال دسترسی به بازارها و مسیرهای صادراتی 
جدید باشند.کشــورهای آســیای مرکزی زندانی جغرافیای خود هستند: 
همه آنها محصور در خشــکی هســتند و برای رسیدن به اقیانوس باید از 
یک کشــور دوم عبور کنند؛ ازبکســتان محصور در خشکی مضاعف است 
و باید از دو کشــور عبور کند.ســنجر والیف از اندیشکده »مرکز مطالعات 
سیاست خارجی ازبکستان« در نشست »آسیای مرکزی، مغولستان، قفقاز 
و افغانســتان« گفت: با توجه بــه موقعیت جغرافیایی خــود، ما در حال 
پیشبرد یک استراتژی بلندمدت برای بازگرداندن ارتباط با آسیای جنوبی 
هستیم. در مورد ما، هیچ مســیر دیگری برای ساخت کریدورهای حمل 
و نقل جدید وجود ندارد.ازبکســتان از یک کریدور سراســری افغانستان 
حمایت می کند که در صورت تکمیل، ازبکســتان را از طریق افغانستان به 
بنادر پاکستان متصل می کند. یکی از مسیرهای ریلی پیشنهادی، ترِمِذ در 
مرز ازبکستان با افغانستان را از طریق کابل به پیشاور در پاکستان متصل 
می کند.ازبکستان در حال حاضر میزبان یک مرکز حمل و نقل و لجستیک 
در مرز اســت. مرکز حمل و نقل »ترِمِذ کارگو« با هدف ساده سازی حمل 
و نقل ریلــی و جاده ای محموله ها به داخل و خارج از افغانســتان، ایجاد 
شــده است.از سال ۲۰۱۱، یک خط آهن ســاخته شده توسط ازبکستان، 
شهرهای شمالی حیرتان و مزار شــریف افغانستان را به هم متصل کرده 
اســت. این خط آهن دروازه اصلی واردات افغانستان از آسیای میانه است 
و از طریق پل دوســتی، ســازه ای مربوط به دوران شوروی که از رودخانه 
آمو دریا عبور می کند، به شــبکه ریلی ازبکستان در ترِمِذ متصل می شود.

در ماه فوریه، اعلام شــد که پس از تکمیل یک مطالعه امکان سنجی، کار 
گسترش این خط به هرات در مرز افغانستان با ایران آغاز خواهد شد. این 
امر در نهایت می تواند دسترسی به خلیج فارس را برای ازبکستان محصور 
در خشــکی فراهم کند.قزاقستان و ترکمنستان در حال همکاری در مورد 
یک خط آهن دیگر هســتند که از افغانســتان عبور می کند و آستانه در 
آوریل، ۵۰۰ میلیون دلار برای آن اختصاص داد. این مســیر از تورغندی، 
در مرز افغانســتان با ترکمنستان، آغاز می شود و در مسیر خود به اسپین 
بولدک در مرز پاکســتان، از هرات و قندهار عبور می کند که دسترسی به 
تجارت دریایی و بازارهای عظیم جنوب آســیا را برای کشورهای آسیای 
مرکزی محصور در خشکی فراهم می کند.والیف در مورد چالش های پیش 
روی این پروژه های بلندپروازانه صریح بود. او خاطرنشــان کرد: ساخت و 
ساز شامل زمین های کوهســتانی چالش برانگیز است که نیاز به تخصص 
مهندسی پیشرفته و سرمایه گذاری مالی قابل توجه دارد. وضعیت امنیتی 
ناپایدار در افغانستان و منطقه وسیع تر، با توجه به جنگ ۱۲ روزه ایران و 
رژیم صهیونیســتی و خصومت های پاکستان و هند ممکن است بر اجرای 
این پروژه ها تاثیر بگذارد.والیف اذعان کرد: در بســیاری از بحث ها، هنوز 
ســطح بالایی از شــک و تردید در مورد توانایی مقامات فعلی افغانستان 
برای تضمین ایمنی راه آهن جدید در سراســر کشــور وجود دارد. با این 
حال، ما در ازبکســتان متقاعد شــده ایم که همه این مشکلات را می توان 
با حمایت سیاسی، مشــارکت موسسات مالی بین المللی و ارتباط سازنده 
بین متخصصان حل کرد.فراتر از تنوع بخشــی به مســیرهای حمل و نقل 
و صادرات، تمرکز بر ایجاد شــغل برای افغان هــای عادی با هدف تثبیت 
اقتصادی این کشــور جنگ زده اســت.  یکی دیگر از پروژه هایی که برای 
نزدیک تر کردن افغان ها به آســیای میانه طراحی شده است، منطقه آزاد 
ایرتوم در ترِمِذ اســت که سال گذشته افتتاح شــد و به شهروندان افغان 
اجــازه می دهد تا ۱۵ روز بدون ویزا وارد شــوند. این منطقه ۳۵ هکتاری 
دسترسی به مراکز خرید، تفریحی، مراقبت های بهداشتی و آموزشی را در 
یک محیط امن فراهم می کند.بر اســاس گزارش اویل پرایس، گوسینوف 
خاطرنشــان کرد: برای افغان ها این فرصتی اســت تا بدون هیچ مانعی به 
خارج از کشــور بروند و دنیای دیگــری را ببینند. او در پایان گفت: ایجاد 
پل ارتباطی میان افغان ها و آســیای مرکزی در نهایت می تواند به آنها در 

بهبود وضعیت داخلی افغانستان کمک کند.

گزیده خبر

عارف: با فرماندهی فرمانده کل قوا و آمادگی دولت جنگ را مدیریت کردیم

۵۰ شهر درگیر تنش آبی؛ 
تهران صدرنشین مشکلات آب

عدم تخصیص ارز به نهاده های دامی از ۸ 
ماه گذشت

ســخنگوی صنعت آب کشــور گفت: با توجه به کم بارشی که در ســال جاری در ۵۰ شهر و ۲۴ استان 
وجود دارد؛ تهران و مشهد در صدر شهرهایی هستند که بیشترین تنش آبی را دارند.عیسی بزرگ زاده 
ســخنگوی صنعت آب کشور در گفتگو با خبرنگار مهر با اشــاره به کم بارشی در سال جاری گفت: در 
ســال جاری در ۵۰ شهر و ۲۴ اســتان تنش آبی وجود دارد که برای رفع آن ۱۶۹ پروژه در حال اجرا 
با قدرت در حال پیشــروی اســت.وی ادامه داد: اصلی ترین اقدام ما برای مدیریت تنش آبی خواهش از 

شهروندان برای کاهش مصرف،.......

تسهیلات گمرکی و فعالیت شبانه روزی؛ 
راهبردی اثربخش برای تاب آوری اقتصاد

مقابله با حساب های اجاره ای پایه ای برای 
ثبات اقتصاد ملی

خرداد پرشتاب اصناف؛ صدور ۳۵ هزار 
مجوز کسب وکار در یک ماه
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عارف: با فرماندهی فرمانده کل قوا و آمادگی دولت جنگ را مدیریت کردیمگزیده خبر
پزشکیان: تکرار هرگونه تجاوزی با 

پاسخی قاطع تر مواجه خواهد شد

رئیس جمهور در گفتگوی تلفنی با رئیس شورای اروپا گفت: ادامه همکاری با آژانس، 
مشروط به اصلاح رفتارهای دوگانه در قبال ایران است و تکرار هرگونه تجاوزی نیز، 
با پاسخی قاطع تر مواجه خواهد شد.به گزارش خبرگزاری مهر، مسعود پزشکیان و 
آنتونیو کوستا رئیس شورای اروپا، شامگاه چهارشنبه در تماسی تلفنی درباره آخرین 
تحــولات بین المللی، به ویژه جنگ تحمیلی ۱۲ روزه علیه ایران و نیز چشــم انداز 
روابط میان جمهوری اســلامی ایران و اتحادیه اروپا به گفت وگو پرداختند.رئیس 
جمهور در این تماس، ضمن تبیین مواضع اصولی دولت جمهوری اسلامی ایران در 
مسیر تعامل سازنده و گفت وگوی مؤثر با جهان، بر پایبندی تهران به صلح، ثبات و 
امنیت منطقه ای و بین المللی، به ویژه در دوره جدید تأکید کرد.پزشکیان با تشریح 
اقدامات جنایت بار رژیم صهیونیستی و نقش مخرب این رژیم در برهم زدن صلح و 
امنیت جهانی، تصریح کرد: کشور ما در شرایطی هدف تجاوز رژیم صهیونیستی و 
آمریکا قرار گرفت که در مسیر گفت وگو و مذاکره قرار داشت و هنگامی که با پاسخ 
قاطع جمهوری اســلامی ایران مواجه شدند، ناگزیر به درخواست آتش بس شدند. 
بی تردید رژیم صهیونیستی بدون هماهنگی و اجازه آمریکا توان انجام چنین اقدامی 
را نداشت.رئیس جمهور در ادامه در پاسخ به ابراز نگرانی رئیس شورای اروپا درباره 
توقف همکاری ایران با آژانس بین المللی انرژی اتمی، بر پایبندی جمهوری اسلامی 
ایران به اصول گفت وگو، دیپلماسی، احترام متقابل و چارچوب های حقوق بین الملل 
تأکید کرد و مصوبه اخیر مجلس شورای اسلامی را واکنشی به رفتارهای جانبدارانه 
و غیرحرفه ای مدیرکل آژانس انرژی اتمی دانست.پزشکیان افزود: عدم رعایت اصل 
بی طرفی در ارائه گزارش ها، چشم پوشــی از حمله آشــکار به تأسیسات هسته ای 
کشورمان و ســکوت در برابر نقض قوانین بین المللی، از جمله مصادیقی است که 
جایگاه و اعتبار آژانس را با تردید مواجه می کند و منجر به تصویب چنین قانونی در 
مجلس شورای اسلامی شده است. طبعاً یکی از انتظارات کشورها در قبال عضویت 
در نهادهــای بین المللی نظیر آژانس انرژی اتمی، بهره مندی متوازن از حمایت ها و 
مزایای عضویت در آنها اســت؛ در غیر این صورت، عضویت یا عدم عضویت در این 
نهادها، فاقد ارزش و توجیه خواهد بود.رئیس جمهور همچنین با اشــاره به سابقه 
همکاری های گســترده و مبتنی بر اصول میان جمهوری اسلامی ایران و آژانس در 
ســال های گذشته، تصریح کرد: ادامه این همکاری ها، مشروط به اصلاح رفتارهای 
دوگانه در قبال پرونده هســته ای ایران است. تکرار هرگونه تجاوزی نیز، با پاسخی 
قاطع تر و پشیمان کننده تر مواجه خواهد شد.پزشکیان ضمن قدردانی از تلاش های 
رئیس شورای اروپا در مسیر تقویت دیپلماسی و تعامل سازنده، بر آمادگی جمهوری 
اســلامی ایران برای گسترش روابط و حل وفصل مسائل فیمابین با اتحادیه اروپا از 
طریق گفت وگوهای سازنده و محترمانه تأکید کرد.در این گفتگوی تلفنی، آنتونیو 
کوستا نیز با اشاره به تمایل اتحادیه اروپا به یافتن راه حل های دیپلماتیک برای حل 
مسائل موجود و گســترش همکاری با جمهوری اسلامی ایران، گفت: با جنابعالی 
کاملًا موافقم که ســازمان های بین المللی باید از هرگونه استاندارد دوگانه اجتناب 
کننــد. اتحادیه اروپا احترام عمیقی برای تاریــخ، تمدن و فرهنگ ملت ایران قائل 
است و آمادگی کامل برای گفت وگو و همکاری دارد.رئیس شورای اروپا همچنین با 
ابراز تسلیت صمیمانه شهادت جمعی از هموطنان ایرانی در پی حملات اخیر رژیم 
صهیونیستی، گفت: اتحادیه اروپا همچنین نقض حقوق بشر از سوی اسرائیل در غزه 
را محکوم می کند و بر لزوم توقف جنگ، ارســال کمک های بشردوستانه و حمایت 

مؤثر از مردم فلسطین تأکید دارد.

بازدید فرمانده کل ارتش از 
پایگاه  هوایی شهید لشگری

امیر سرلشکر حاتمی با حضور در پایگاه شهید لشگری، از بخش های مختلف این 
یگان بازدید کرد.به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی ارتش، امیر سرلشکر "امیر 
حاتمی" فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران به همراه امیر دریادار حبیب الله 
سیاری معاون هماهنگ کننده ارتش و امیر سرتیپ خلبان حمید واحدی فرمانده 
نیروی هوایی ارتش، از بخش های مختلف پایگاه شهید لشگری بازدید کرد و توان 
رزمی این یگان را مورد ارزیابی قرار داد.سرلشــگر حاتمی در دیدار با خلبانان این 
پایگاه با بیان اینکه وظیفه ارتش حفظ تمامیت ارضی، اســتقلال و نظام جمهوری 
اسلامی ایران اســت، گفت: وجه اصلی حفظ تمامیت ارضی ما حفظ نظام مقدس 
جمهوری اسلامی ایران محسوب می شود و این جمهوری اسلامی است که تمامیت 
ارضی ما را حفظ کرده اســت.وی با تاکید بر اینکه ارتش جمهوری اسلامی ایران با 
تمام قدرت به ماموریت خود ادامه می دهد،  افزود:ما در دوران هشــت سال دفاع 
مقدس نشــان داده ایم که هیچ وقت اجــازه نخواهیم داد یک وجب از خاک ایران 

از آن جدا شود.

علی لاریجانی: نتانیاهو و ترامپ بزرگی ملت 
ایران را درک نمی کنند

علی لاریجانی: نتانیاهو و ترامپ بزرگی ملت ایران را درک نمی کنند/ با خون شــهیدان 
یک خاورمیانه مقاوم در حال شــکل گیری است مشاور رهبر معظم انقلاب، تاکید کرد: 
فکر می کنند با سر و صدا و قلدری می توانند یک خاورمیانه جدید بسازند، اما واقعیت 
این اســت که به برکت خون شــهدا یک خاورمیانه مقاوم در حال شکل گیری است.به 
گزارش ایسنا، علی لاریجانی امروز ) جمعه۲۰ تیر( در مراسم گرامیداشت شهید سرلشکر 
محمد سعید ایزدی، بیان کرد: این روز ها هم تلخی های زیادی برای ملت ایران دارد و 
هم توفیقات زیادی. از دست دادن مجاهدینی مثل حاج رمضان بسیار سخت است. این ها 
شخصیت ممتازی بودند که عمر خود را صرف خدمت به مردم فلسطین کردند. به این 
سادگی این شخصیت ها تربیت نمی شوند.وی در ادامه اظهار کرد: شهدای دیگر ما که در 
این روزها توسط شنیع ترین افراد به شهادت رسیدن، در نهاد خود شخصیت های یکتایی 
بودند مانند شهید رشید و شهید باقری. یکی از این شخصیت هاشهید رمضان است. ایشان 
هم از نظر شخصیتی فردی ممتاز و از نظر روحی بسیار مقاوم و کم سخن اما فعال در کار 
خود بود خدمات بسیار زیادی انجام داد اما جنس کار طوری بود که نمیشد علنی شود.

معاون اوّل رئیس جمهور نقش دولت در مدیریت جنگ دوازده روزه را بررسی کرده و سپس به 
نقش فرماندهی کلّ قوا در راهبری کشــور و نیروهای مسلّح پرداخت.به گزارش خبرگزاری 
 KHAMENEI.IR مهر، محمّدرضا عارف، معاون اوّل رئیس جمهور، در گفت وگو با رســانه
نقش دولت در مدیریتّ جنگ دوازده روزه را بررسی کرده و سپس به تشریح موضع جمهوری 
اسلامی ایران در برابر اظهارات رئیس جمهور آمریکا پرداخته است. همچنین، نقش فرماندهی 
کلّ قوا را در راهبری کشور و نیروهای مسلّح تبیین کرده و روایتی از حضور تاریخی ایشان 
در شب عاشورا در حسینیّه ی امام خمینی را ارائه داده است.متن کامل این گفت وگو به شرح 
زیر اســت؛برای شروع گفت وگو، نقش دولت در آرامش و مدیریتّ جامعه در جنگ تحمیلی 
دوازده روزه را تشــریح بفرمائید؛ اینکه خدمات مهم در حوزه ی کالاهای اساســی و خدمات 
اداری به مردم نه تنها متوقّف نشــد، بلکه تلاش فوق العــاده ای در بخش های مختلف قوّه ی 
مجریه این مسیر را هدایت و راهبری کرد.البتّه من بعد از دو سه دقیقه که با خودم فکر کردم، 
گفتم به نظرم طبیعی است؛ آقا حتماً امشب می آمدند که برخی نگویند مثلًا ایشان به خاطر 
حمله ترسیدند و نیامدند. دو سه نکته را آنجا من واقعاً خودم حس کردم. یکی آن ویژگی های 
شــخصی ایشان که اقتدار و شــجاعت همراه با تدبیر بود. دیگر، جایگاه مرجعیّت و رهبری 
معنوی در میان مسلمانان و ما ایرانیان بود؛ از دیدگاه ما، اصلًا دیدن یک مرجع ثواب دارد. 
ســوّم هم بخشی از مدیریتّ عالی رهبری در جنگ بود. حضور ایشان فضای کشور را تغییر 
داد؛ آن نشاط و شادابی ای که حس می شد، دوچندان شد و ما هنوز آثارش را داریم می بینیم: 
اینکه بله، ما این هســتیم، از هیچ چیز جز خدا واهمه نداریم، از هیچ چیز نمی ترســیم و با 
شجاعت به میدان می آییم؛ نمونه اش هم رفتار رهبری و آن عکس العمل بسیار باارزش و خوب 
مردممان بود.بسم الله الرّحمن الرّحیم. ابتدا، ایاّم سوگواری حضرت اباعبدالله الحسین )علیه 
السّلام( را و شهادت عزیزانمان در بخش های دفاعی و علمی را و همچنین شهادت مردم عزیز 
کشورمان را تسلیت می گویم.دولت چهاردهم از روز اوّل فعّالیّتش عملًا درگیر جنگ شد؛ یک 
مهمان عزیز کشورمان ترور شد و پیام این ترور ادامه ی این مسیر توسّط رژیم صهیونیستی 
و حامیانش بود. بنابراین، ما در مهرماه یک جمع بندی داشتیم که باید یک حالت جنگی را 
در مدیریتّ کشــور در نظر بگیریم. راهبردی که تدوین شــد این بود که حدّاکثرِ آرامش در 
جامعه حاکم بشــود تا مردم احساس نکنند شرایط جنگی است؛ امّا برای دولتمردها شرایط 
جنگی برای اداره ی کشور باید باشد. به همین دلیل، برنامه ی اداره ی کشور به خصوص در امور 
اقتصادی در حالت جنگ را تدوین کردیم. البتّه این برنامه در ســطح محدودی بود و آن را 
رســانه ای نکردیم. دراین باره، در نهادهای بالادستی مشورت کردیم و دو سناریو را در آنجا 
دیدیم: اوّل صادرات پانصد هزار بشــکه نفت در روز، دوّم صادرات صفر بشــکه نفت در روز.

به هرحال، دولت آمادگی داشــت. در راهبردهایی هم که آنجا دیده بودیم، این مسئله وجود 
داشت که در زمانی که احتمالاً با حادثه ای روبه رو می شویم، باید تفویض اختیار کنیم؛ یعنی 
شیوه ی فرماندهی و کنترل )C۴I( را در عمل پیاده کنیم. به همین دلیل، چند ساعت بعد 
از حادثه ای که اتفّاق افتاد، دولت اوّلین جلســه ی فوق العــاده ی خود را برگزار کرد و در آن 
جلســه تفویض اختیار کردیم؛ به استانداران، در سطح استانشان، اختیار تام دادیم و اختیار 
اصل ۱۲۷ را به ایشان تفویض کردیم؛ به وزرا هم در حوزه ی خودشان، به استناد اصل ۱۳۸، 
اختیاراتی که در ذات آن تشــکیلات هست محوّل شد. بنابراین، اختیارات دولت را به چهار 
کارگروه دادیم: کارگروه اقتصادی، کارگروه زیربنایی، کارگروه امنیّتی و کارگروه اطّلاع رسانی؛ 
این چهار کارگروه هم به استناد اصل ۱۳۸، اختیارات کامل دولت را داشتند. بنابراین، با یک 
سازوکار خوبی فعّالیّت ها شروع شد.ستاد تنظیم بازار نیز از آغاز دولت، فعّالیّت جدّی خودش 
را شــروع کرده بود. اگرچه در قانون برنامه آزادســازی نرخ را دنبال می کردیم البتّه به جز 
کالاهای محدود ولی به هرحال در شــرایط جنگی می بایست تصمیمات خاصّی می گرفتیم. 

خوشبختانه، با پیش بینی هایی که کرده بودیم، ذخایر استراتژیک کشور را به وضعیّت بسیار 
خوبی رساندیم. این قدر وضعیّت ذخایر کشور خوب بود که در تهاجم رژیم صهیونیستی، به 
استفاده از کالاهای استراتژیک نیاز پیدا نکردیم.به هرحال، اقتصاد ما آمادگی کامل داشت و 
مردم هم، به خصوص با فرمایشــات و پیام های تلویزیونی رهبر انقلاب اســلامی، تمام قد به 
میدان آمدند. ما جز در مورد بنزین، هیچ جا صف دیگری نداشتیم که آن هم چون ناگهان 
تقاضا بالا رفته بود، طبیعی بود که تعداد پمپ بنزین هایی که داشتیم برای پاسخ گویی کفایت 
نمی کرد. در صف بنزین هم مردم همراهی و انسجامشــان را نشــان دادند؛ لذا کوچک ترین 
مســئله ای پیدا نکردیم. تولید بنزین ما در روز، ۱۱۰ میلیون لیتر بود که با توسعه ای که در 
این هفت هشت ماه دادیم، تقریباً به ۱۲۰ میلیون لیتر رسید؛ بااین حال، در روز اوّل جنگ، 
۱۹۷ میلیون لیتر مصرف داشــتیم. واقعیّت این اســت که مردم در مورد کالاهای مصرفی 
بی نظیر عمل کردند؛ نمی گویم کم نظیر. فروش فروشگاه های زنجیره ای، به طور متوسّط، ۱,۴ 
تا ۱.۴۵ همّت در روز است. در روز اوّل جنگ، این خرید به ۱.۹ رسید؛ یعنی تقریباً ۴۰ درصد 
اضافه شــد. روز دوّم از متوسّط آمد پایین تر و روزهای بعد، یک رشد طبیعی داشت؛ یعنی 
عموم مردم صرفاً مایحتاج مورد نیازشان را خریدند. حالا ممکن است استثنائاتی هم باشد که 
طبیعی است، ولی مردم همراهی کردند. به همین دلیل، قفسه های فروشگاه ها که پرُ بود، پرُ 
باقی ماند.توجّه دارید که رژیم صهیونیستی از قبل تبلیغ کرده بود برای سه روز: روز اوّل با 
زدن فرماندهان و نیروهای برجسته، پیروزی دفاعی و جنگی پیدا می کند؛ روز دوّم، به خیال 
خام و پوچ خودشان، مردم می آیند از آن ها حمایت می کنند؛ روز سوّم هم در مذاکره ای که 
قرار بود یکشــنبه داشته باشیم، روی »تسلیم« توافق می شود. امّا مردم با هدایت و رهبری 
رهبر انقلاب اسلامی به میدان آمدند و واقعاً رعایت کردند آن چیزهایی را که می دانستند باید 
رعایت کنند؛ از جمله تعادل در مصرف، کمک به یکدیگر و خدمات صلواتی ای که در میان 
مردم رواج پیدا کرد؛ حتّی می دیدیم که در صف بنزین، یک آقایی با دختر کوچکش شربت 
توزیع می کرد!در این شرایط، تولید بیش از نیاز ما انجام شد؛ یعنی بعضی از تولیدکنندگان، 
شــیفت دوّم و سوّم کاری داشــتند. همچنین، باید اشاره کنیم به اقدام ارزشمندی که اتاق 
اصناف کرد و اصناف به میدان آمدند؛ به طوری که فروش خیلی هایشان با همان قیمت خرید 
بود و بعضی شرکت ها هم قیمت کالای خودشان را چند درصد پایین آوردند! این کارِ بسیار 
ارزشمندی بونگرانی ای که ما داشتیم روی کالاهایی بود که در بنادر و کشتی ها داشتیم. در 
این زمینه هم یک حرکت انصافاً جهادی انجام شد که در این حرکت جهادی، کامیون داران 
پیشتاز بودند؛ کامیون دارانی که می دانید یک ماه قبلش اعتراضاتی داشتند، نکاتی داشتند، 
درخواســت هایی داشتند که بخشی اش عمل شده بود، بخشــی اش داشت بررسی می شد. 
یک دفعــه این اتفّاق که می افتد، این جنگ تحمیلی که پیش می آید، کامیون داران تمام قد 
می آیند به میدان! بنابراین، میزان تخلیه ی بارمان از بنادر، دو برابر شرایط عادی شد؛ یعنی 
آن راهبردی که داشتیم تحقّق پیدا کرد.در سایر امور نیز همراهی بی نظیر مردم را داشتیم و 
خوشبختانه از نظر اقتصادی، کشــور خوب اداره شد. با تفویض اختیاری که داده شده بود، 
مدیــران در لحظه تصمیم گیری می کردند. البتّه الان به جمع بندی خوبی رســیده ایم و از 
همه ی دستگاه ها خواســتیم روایت خودشان را از این دوازده روز جنگ تحمیلی به ما ارائه 
بدهند. چون الان در وضعیّت »توقّف آتش« هســتیم، ما باید آمادگی کامل برای رویارویی 
داشته باشیم که بتوانیم ضربه های مهلک تر و جدّی تری بزنیم. در این روایت، قرار بر این است 
که عملکرد بخش ها را آسیب شناسی کنند تا مشخّص بشود اگر جاهایی کوتاهی شده، کمبود 
داشــتیم، مسئله داشتیم، ان شــاءالله در داخل دولت و با سازوکارهایی که قانون به ما اجازه 
می دهد، اشکالات رفع بشود تا آمادگی بیشتری پیدا بکنیم.خوشبختانه، نشاطی که در این 
مدّت در دســتگاه های اجرایی بود واقعاً بی نظیر بود. غیر از دولت که روز اوّل جلسه داشت، 

تقریبــاً وزارتخانه هــای اصلــی یا کلیدی هــم در همــان صبح جمعه، صورت جلســات 
تصمیم سازی شان را برای من فرســتاده بودند؛ یعنی همه، صبح جمعه تا ظهر، تکلیفشان 
روشــن بود. با آن اقدام ارزشــمند رهبر انقلاب اســلامی در انتصاب فرماندهان به هرحال، 
فرماندهان برجسته و عالی نیروهای مسلّح شهید شده بودند و معمولاً برای تغییر مدیر هم 
زمان لازم است در طول چند ساعت وضعیّت تثبیت شد، به طوری که اوّلین عملیّات ما چند 
ســاعت بعد انجام شد.همان طور که اشاره کردید، الان در وضعیّت »توقّف آتش« هستیم و 
طرف مقابل ما نتانیاهو و ترامپ هستند که ممکن است زیر تعهّد خودشان بزنند. در روزهای 
اخیر، رئیس جمهور آمریکا به طور مستقیم و غیرمستقیم جنگ روانی زیاد و سنگینی را علیه 
افکار عمومی در پیش گرفته اســت و بر همان حرف هایی که پیش از این در مورد تســلیم 
بی قیدوشرط ایران می زد تأکید دارد؛ اینکه ایرانی ها الان باید به میز مذاکره بیایند و آنچه ما 
دیکته می کنیم بپذیرند. نظر حضرتعالی، به عنوان معاون اوّل رئیس جمهور، راجع به اظهارات 
رئیس جمهور آمریکا چیست؟ببینید، واژه ی »تسلیم« در فرهنگ سیاسی و دفاعی کشور ما 
هیچ جایگاهی ندارد. ما مردمی متمدّن، با سابقه ی فرهنگی برجسته ی چندهزارساله هستیم؛ 
ما جنگ طلب نیســتیم و جنگی را شــروع نکرده ایم، اعتقاد به صلــح و آرامش داریم، اهل 
گفت وگو هســتیم، امّا به هیچ وجه تسلیم نمی شــویم. بله، بارها مطرح شده، در فرمایشات 
حضرت آقا هم بود که ما جنگ را شــروع نمی کنیم امّا اگر جنگی شروع شد، ما تصمیم به 
اتمامش می گیریم. الان هم همین طور است. این دشمن ما، رژیم صهیونیستی، قابل اعتماد 
نیست. ما به آن ها آتش بس ندادیم. در لبنان آتش بس شد، امّا می بینید که بیشترین شهدا را 
بعد از آتش بس داشتیم. رویکرد آن ها با ایران هم همین طور است؛ یعنی اگر رژیم احساس 
کند که در یک زمینه ای دست برتر دارد، حتماً اقدام به عملیّات می کند. بنابراین، برای اینکه 
این اتفّاق نیفتد یا ســیلی محکم تری بخورد، ما باید دست برترمان را حفظ کنیم.به همین 
دلیل، در همین مدّت کوتاه، کارگروه هایی تشکیل شده و ما اقداماتی را در مسائل راهبردی 
شروع کرده ایم. روشن است که در بعضی از بخش ها کم کاری داشتیم یا باید بیشتر کار بکنیم؛ 
لذا امیدوار هستیم که در آن بخش ها، طیّ زمان کوتاهی، برخی از نارسایی ها و کمبودهایی 
که ما در جبهه های مختلف و در میدان های مختلف داشــتیم رفع بشــود تا دست برترمان 
نه تنها در بخش حمله ی موشکی مان، بلکه در بخش های دیگر هم ان شاءالله حفظ بشود.در 
جنــگ، معمولاً حرف هایی می زنند که محتوا ندارد؛ شــما دیدیــد مواضعی که می گیرند، 
به خصوص ترامپ، گاهی در یک روز چندین بار عوض می شــود. ما این طور نیســتیم؛ یک 
راهبرد باثبات و معیّن داریم، چهارچوب اقداممان منافع ملّی است و سه اصلی که همیشه در 
سیاســت خارجی ما مطرح بــوده »عزّت«، »حکمت«، »مصلحت« مبنای اقدام ما اســت. 
بنابراین، اگر قولی بدهیم، دبهّ درنمی آوریم و اگر حرفی بزنیم، روی آن می ایستیم؛ حرفی هم 
که می زنیم، مبتنی بر راهبردها و سلسله مراتب حاکمیّتی است. این است که ما به خودمان 
اطمینان داریم و فکر می کنم دنیا هم ارزیابی ای که کرده و می کند، این است که مواضع ایران 
مواضعی روشن، باثبات و غیر قابل تغییر است. بنابراین، بنای ما این است که در این مسیر، 
رفتار و کردار و کارهایمان را ان شاءالله دنبال کنیم.در بین صحبت ها اشاره ای به دوران پس 
از جنگ و بازسازی داشتید؛ ارزیابی شما درباره ی این موضوع چیست؟این بحث خیلی مهم 
است. هنوز توقّف آتش نشده بود که ما کار را شروع کردیم. برآوردمان این بود که این مرحله 
یک جوری جمع وجور بشود، امّا مرحله ی بزرگ تری را باید حدس بزنیم که در پیش است. 
اقدامــات خوبی را شــروع کردیم، که اجازه بدهید من الان ورود پیــدا نکنم؛ ولی به مردم 
اطمینان می دهم که با آمادگی بیشتر از جنگ دوازده روزه هستیم.راهبرد ما این است که باید 
در یک زمان کوتاهی دست برتر را داشته باشیم و این انسجام و سرمایه ی اجتماعی که ایجاد 
شــده، حتماً باید حفظ بشــود؛ لذا کارگروهی تشکیل شــده که روی این موضوع دارد کار 
می کند. برای ضعف در کالاها یا در بنادر یا مسائلی که داریم هم کارگروه هایی تشکیل شده 
که دارند کار می کنند. ان شاءالله امیدواریم در اوّلین فرصتی که خیلی دور نباشد، بتوانیم یک 
گزارش کلّی را به اســتحضار مردم خوب کشــورمان برسانیم.نقش رهبر انقلاب اسلامی در 
مدیریتّ کشــور و به خصــوص فرماندهی ایشــان در جنــگ دوازده روزه را چگونه ارزیابی 
می کنید؟اگر ما یک مرور کوتاهی داشــته باشیم، سیاست های کلیّ در بخش های مختلف 
کاملًا روشن است؛ از جمله، دیدگاه عمیق و دقیق و آینده نگری ای که ایشان دارند و مواضعی 
که خیلی شفّاف و روشن در همه ی بخش ها اعلام می کنند. حقیقتاً، این نگاه و این رهبری و 
این راهبردها بود که علی رغم همه ی دشمنی ها، همه ی مشکلاتی که ما بعد از پیروزی انقلاب 
با آن روبه رو بودیم، تحریم هایی که به زعم خود غرب کمرشکن است، ما فائق آمدیم و داریم 
جلو می رویم.من اگر بخواهم نظر خاصّ حضرت آقا را مطرح کنم، نظر ایشان روی توسعه ی 
علم و فنّاوری اســت. شما اگر این واژه را در فرمایشات ایشان در زمان های مختلف ملاحظه 
کنید، می بینید که بیشترین تأکید را در این زمینه دارند. ایشان رفتار و کردارِ کشور را هدایت 
کردند به سمت علم و فنّاوری و توسعه ی مبتنی بر علم و فنّاوری. خوشبختانه این نگاه در 
بخــش دفاعی، با راهبردهای ایشــان، حاکمیّت جدّی پیدا کرد. دســتاوردهایی که ما در 
بخش های دفاعی داریم، همگی وابســته به نیروهای جوانِ دانشمندِ داخلِ کشور است. این 
نگاه است که الان توانمندی دفاعی ما را در منطقه در وضعیّت عالی قرار داده است. شما اوایل 
جنگ تحمیلی در سال ۱۳۵۹ را با الان مقایسه کنید؛ اصلًا قابل مقایسه نیست. این حاصل 

نگاهی است که ایشان داشتند.

ســخنگوی شــورای نگهبان با تاکید بر اینکه 
ابهامــات و ایــرادات طرح »تشــدید مجازات 
جاسوسی« قابل رفع اســت، گفت: این طرح 
موضوعات کیفری را شامل می شود. ما نسبت 
به اســاس این مصوبه نکته ای نداشــتیم، اما 
چون موضوعــات کیفری، بحث هــای دقیقی 
اســت، ابهامات و ایراداتی وجود داشــت که 
بایــد برطرف شــود.به گزارش ایســنا، هادی 
طحان نظیــف عضــو حقوقدان و ســخنگوی 
شــورای نگهبان در گفت وگویی تلویزیونی »با 
بیان اینکه از اهتمام رئیس، هیئت رئیســه و 
نمایندگان محترم مجلس شــورای اسلامی در 
برگزاری مســتمر و منظم جلســات علنی در 

شــرایط جنگی و خطیر کنونی قدردانی کنم، اظهار کرد: جلساتی که مجلس داشت و 
با خروجی هایی همچون رای اعتماد به وزیر پیشــنهادی اقتصاد و تصویب چند طرح و 
لایحه همراه بود، بســیار ارزشمند و نشان دهنده اراده مجلس مبنی بر تحقق فرمایش 
امــام خمینی )ره( مبنی بر اینکه مجلس در راس امور اســت، بود.»تعلیق همکاری با 
آژانس« ابلاغ شد سخنگوی شورای نگهبان در ادامه عنوان کرد که نمایندگان مجلس 
شــورای اســلامی در روزهای اخیر با توجه به شرایطی که پیش آمده بود، سه مصوبه 
مرتبط با این شــرایط داشــتند. یکی از آنها طرح دو فوریتی »الــزام دولت به تعلیق 
همکاری با آژانس بین المللی انرژی اتمی« بود که در شورای نگهبان مورد بررسی قرار 
گرفت و خلاف موازین شــرع و قانون اساسی شناخته نشد. این طرح مراحل ابلاغش 
را نیــز طی کرد و اکنون به عنوان قانون مبنای عمل و لازم الاجراســت.طحان نظیف 
دومین مصوبه را طرح »تشــدید مجازات جاسوسی و همکاری با رژیم صهیونیستی و 
کشــورهای متخاصم علیه امنیت و منافع ملی« اعلام کرد که مورد ســوال مجری نیز 
بود. وی درباره این مصوبه بیان کرد: اهمیت و ضرورت چنین طرحی بر کسی پوشیده 
نیست. مجلس در چنین شرایطی، خلاء قانونی را احساس و اقدام به تقنین کرده است. 
اما این طرح به دلیل برخی از ایرادات و ابهامات به مجلس بازگردانده شد.ســخنگوی 
شــورای نگهبان خاطرنشــان کرد: این طرح موضوعات کیفری را شــامل می شود. ما 

نســبت به اساس این مصوبه نکته ای نداشتیم، اما چون 
موضوعات کیفری، بحث های دقیقی اســت، ابهامات و 
ایراداتی وجود داشــت که باید برطرف شود.وی اظهار 
کرد که تعاملات خوبی با مجلس شورای اسلامی داریم 
و در ســایه همین تعاملات، ابهامات و ایرادات بررسی 
و راهکارهای قانونی برای رفع آنها پیدا خواهد شــد. به 
طــور معمول پس از طی رفت و برگشــت هایی، عمده 
چنیــن مصوباتی به تصویب می رســد؛ بنابراین نگرانی 
در ایــن رابطه وجود ندارد.برخی از ابهاماتِ »تشــدید 
مجازات جاسوسی«ســخنگوی شــورای نگهبان سپس 
با بیان اینکه در روزهای گذشــته با انتشــار یادداشتی 
بــه ارائه ایرادات و ابهامات به صورت دسته بندی شــده 
پرداختــم ، بار دیگر به بیان برخی از ایرادات و ابهامات 
پرداخت.وی در همین رابطه گفت: ما در شــورای نگهبان با درک ضرورت های امنیتی 
ناشــی از تجاوز آشــکار رژیم صهیونیســتی به تمامیت ارضی کشورمان سعی کردیم 
هم این شــرایط را مدنظر داشته باشــیم و هم به وظایف ذاتی مان که براساس قانون 
برعهده مان اســت، عمل کنیم؛ یعنــی دقت کنیم مصوبه با موازین شــرعی و اصول 
قانون اساســی مغایر نباشد و با ایراد و ابهامی مواجه نباشیم.طحان نظیف افزود: برخی 
از ابهامــات مربوط به تعاریــف مفاهیم بود. به طور مثال در یــک جایی از مصوبه از 
دولت های متخاصم یا گروه های متخاصم نام برده شــده اســت. چون موضوع جزایی 
و کیفری اســت، »دولت های متخاصــم« و »گروه های متخاصم« باید توســط قانون 
مشــخص و تعریف شــود تا مجری قانون نیاز به ارائه تعریف از سوی خود و یا تطبیق 
موضوع با مصداق از ســوی خودش مواجه نباشــد. باید مشخص شــود که منظور از 
دولت هــا و گروه های متخاصم چیســت و اینکه توســط چه نهادی تشــخیص داده 
می شــود.وی ادامه داد: ممکن است در مقطعی با کشــوری در تخاصم باشیم، اما در 
آینده آن وضعیت وجود نداشــته باشــد؛ مانند وضعیتی که در گذشته با کشور عراق 
داشــتیم. بنابراین، چون این مصوبه قرار اســت تبدیل به یک قانون دائمی شود، باید 
مفاهیــم دولت ها و گروه های متخاصم و مرجع تشــخیص دهنده آنها به طور دقیق در 

قانون مشخص شود.

رئیس ستادکل نیروهای مسلح با تاکید بر آمادگی بالای نیروهای مسلح کشور گفت: توان نیروهای مسلح در وضعیت عالی قرار 
دارد.

به گزارش خبرگزاری مهر، امیر سرلشکر سیدعبدالرحیم موسوی در حاشیه مراسم بزرگداشت سردار سرلشکر شهید »محمدسعید 
ایزدی« معروف به »حاج رمضان«، مسئول بخش فلسطین در نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی که عصر امروز )جمعه( 
در مسجد پیامبر اعظم )ص( شهرک شهید محلاتی برگزار شد، اظهار داشت: شهید ایزدی تمام عمر خود را در راه جهاد در راه 
خدا گذاشت و نام او همواره در کنار قدس، فلسطین و شهدای مبارزه با رژیم منحوس صهیونیستی می درخشد. سرلشکر موسوی 
با اشاره به جایگاه رفیع این سردار شهید افزود: شهید ایزدی فردی بزرگ بود و بی تردید، خون مطهر این شهید عزیز با لطف 
خداوند، بیش از حضور فیزیکی اش در راه هدف مقدسش اثرگذار خواهد بود.رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در پایان با تاکید بر 

آمادگی بالای نیروهای مسلح کشور گفت: توان نیروهای مسلح در وضعیت عالی قرار دارد.

سخنگوی وزارت خارجه در واکنش به حمایت صدر اعظم آلمان از تجاوز نظامی رژیم صهیونیستی علیه ایران نوشت: تأیید 
ظلم، به مثابه همدستی در ارتکاب آن است.به گزارش خبرگزاری مهر، اسماعیل بقایی سخنگوی وزارت خارجه در، شبکه 
ایکس راجع به مسئولیت بین المللی دولت آلمان به خاطر حمایت صدر اعظم آلمان از تجاوز نظامی رژیم صهیونیستی علیه 
ایران نوشــت: »صدر اعظم آلمان اصرار دارد به بهای نادیده گرفتن اصول بنیادین منشور ملل متحد و حقوق بین الملل، 
از یاغی گری ها و جنایات شــنیع رژیم اســرائیل حمایت کند.آقای مرتس که خود دانش آموخته حقوق است حتماً خوب 
می داند که حمله نظامی اسرائیل علیه ایران نقض فاحش بند ۴ ماده ۲ منشور بوده و یک عمل جنایتکارانه شنیع محسوب 
می شــود.تأیید ظلم، به مثابه همدستی در ارتکاب آن است. حمایت مصرانه و مستمر صدر اعظم آلمان از تجاوز نظامی 
رژیم صهیونیستی علیه ایران و جنایات جنگی ارتکاب یافته در طی آن، موجبات مسئولیت بین المللی دولت آلمان به خاطر 
همدستی و معاونت در ارتکاب عمل متخلفانه و جنایتکارانه این رژیم را فراهم کرده است و دولت آلمان باید در این رابطه 

پاسخگو باشد.«

سرلشکر موسوی: توان نیروهای مسلح در وضعیت عالی قرار 
دارد

بقایی: تأیید ظلم، به مثابه همدستی در ارتکاب آن است

سخنگوی شورای نگهبان: ابهامات و ایرادات طرح »تشدید مجازات 
جاسوسی« قابل رفع است
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گزیده خبرگزیده خبر
خرداد پرشتاب اصناف؛ صدور ۳۵ هزار مجوز کسب وکار در یک ماه

خرداد پرشتاب اصناف؛ صدور ۳۵ هزار مجوز کسب وکار در یک ماه
تازه ترین داده های منتشرشــده از ســوی درگاه ملی مجوزها نشــان می دهد که در 
خردادماه امســال، بیش از ۳۵ هزار پروانه کســب صنفی در سراسر کشور صادر شده 

است.

به گزارش خبرنگار مهر، بر اساس تازه ترین آمار منتشرشده از سوی درگاه ملی مجوزها، 
در خردادماه سال جاری ۳۵ هزار و ۷۰۰ مجوز صنفی )پروانه کسب( در سراسر کشور 
mojavez. صادر شــده که تمامی آن ها از طریق سامانه رسمی این درگاه به نشانی

ir انجام گرفته است.
بر این اساس رشد قابل توجه در صدور مجوزهای صنفی طی یک ماه اخیر، حاکی از 

افزایش تقاضای فعالان اقتصادی برای ورود به عرصه کسب وکارهای کوچک و متوسط 
اســت. این روند می تواند نشانه ای مثبت از تحرک در بازار کار، افزایش خوداشتغالی و 

توسعه مشاغل خرد در استان های مختلف باشد.
بررســی های اولیه نشــان می دهد بخش عمده ای از این مجوزها به صنوف خدماتی، 
توزیعی و تولیدی اختصاص یافته و استان های تهران، اصفهان، خراسان رضوی، فارس، 
کرمان، مازندران، گیلان و آذربایجان شرقی در زمره استان هایی هستند که بیشترین 
ســهم را در میان مجوزهای صادرشده داشته اند. درگاه ملی مجوزها از سال ۱۴۰۰ و 
در راستای اجرای قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب وکار راه اندازی شده و تاکنون 
میزبان صدها هزار درخواست بوده است. هدف از راه اندازی این درگاه، حذف رویه های 
پیچیده اداری، کاهش رانت، افزایش شفافیت و ایجاد عدالت در دسترسی به مجوزها 
عنوان شده است. خرداد پرشتاب اصناف؛ صدور ۳۵ هزار مجوز کسب وکار در یک ماه 
نکته مهم آنکه با وجود رشــد آماری در صدور مجوز، بسیاری از کارشناسان اقتصادی 
هشــدار می دهند که افزایش صرفاً کمی پروانه های کسب و کار، به تنهایی نمی تواند 
معیاری جامع برای بهبود فضای کسب وکار در کشور تلقی شود. به گفته تحلیلگران، 
صدور مجوز آغاز مســیر کارآفرینی اســت، نه پایان آن؛ از همین رو، دوام و پایداری 
فعالیت های صنفی، نرخ بقا کســب وکارها پس از راه اندازی، میزان ســودآوری، سطح 
دسترســی به منابع مالی خرد و تســهیلات بانکی، وجود زیرساخت های حمایتی از 
جملــه بیمه، مالیات، و آموزش های مهارتی از جمله فاکتورهای کلیدی هســتند که 
باید در ارزیابی عملکرد واقعی سیاست های تسهیل گر لحاظ شوند. در غیر این صورت، 
بخش قابل توجهی از این مجوزها ممکن است در عمل به کسب وکارهای غیرفعال یا 
نیمه فعال تبدیل شوند و اثر اقتصادی محسوسی در رشد تولید و اشتغال نداشته باشند.

از این منظر، ضرورت دارد که نهادهای متولی در کنار تســهیل فرآیند صدور مجوز، 
سیاســت های مکمل حمایتی و نظارتی را نیز در اولویت قرار دهند تا بتوان با اتکاء به 
داده های دقیق و جامع، چشــم اندازی واقعی از تحولات فضای کســب وکار در کشور 
ترســیم کرد.گفتنی است ســامانه mojavez.ir هم اکنون به درگاه صدور بسیاری 
از مجوزهای صنفی و غیرصنفی متصل اســت و فرآیندهای مربوط به استعلام، ثبت 
درخواست و پیگیری صدور پروانه کسب، به صورت الکترونیکی و بدون نیاز به مراجعات 

حضوری انجام می شود.

مقابله با حساب های اجاره ای پایه ای 
برای ثبات اقتصاد ملی

در پی دســتور قاطع وزیر اقتصاد برای شناســایی و مسدودسازی حساب های اجاره ای، 
کارشناســان معتقدند این اقــدام از بعُد امنیتی و اقتصادی، اثــرات فوری و ماندگار بر 
ســلامت بازار پولی و اعتبارات کشــور دارد.نادر ســرافراز، کارشــناس سیاست گذاری 
مالــی در گفت وگــو با خبرنگار مهــر با تاکید بــر اهمیت تصمیم گیری ســریع مقامات 
اقتصادی در روزهای بحرانی جنگ تحمیلی با اســرائیل اظهار داشت: در فضای پرابهام 
و التهابی ناشــی از جنــگ، بازارها معمولاً تحت تأثیر شــایعات و عملیات روانی مختلف 
قرار می گیرند. یکی از نگرانی های جدی، گســترش نقــل و انتقالات غیرقانونی از طریق 
حســاب های اجاره ای است که مســیر را برای پول های مشــکوک، فرار سرمایه و حتی 
فعالیت گروه های ســودجو هموار می کند.وی تصریح کرد: دســتور اخیر مرکز اطلاعات 
مالــی، یک نقطه عطف در انتظام بخشــی به بازار مالی کشــور بود. ایــن تصمیم هم در 
زمینــه پیش گیــری از وقوع جرایــم اقتصادی و هــم در ایجاد حس امنیــت در میان 
فعالان اقتصادی، آثار واضحی برجای گذاشــت. در شــرایط خاص جنگی، کوچک ترین 
نشــانه از لطمه به شــفافیت مالی می تواند تبعات بزرگی بــرای اعتماد عمومی و بازارها 
داشــته باشد.ســرافراز ادامه داد: حســاب اجاره ای نه فقط یک خطر برای جریان پولی 
داخل کشــور اســت، بلکه در تعامــلات بین المللــی و ارزی نیز ممکن اســت به ایران 
آســیب برســاند. کشــورهای مختلف تجربه داشــته اند که در موقعیت بحران، افزایش 
ناگهانی حســاب های اجاره ای به کاهش رتبه اعتبارســنجی کشــورها و تضعیف روابط 
بانکی با خارج انجامیده اســت. ایران با این تصمیم نشــان داد کنترل داخلی بر شــبکه 
بانکی را تقویت کرده اســت و به اســتانداردهای بین المللی نزدیک تر می شــود.او اظهار 
کرد: از طرف دیگر، پاک ســازی شــبکه بانکی از حســاب های بی نــام و اجاره ای باعث 
می شــود جریان شفاف پول و ســرمایه گذاری امکان پذیر شــود. وقتی فعالان اقتصادی 
مطمئن باشــند که بــازار از فعالیت های زیرزمینی و پول های غیرقانونی مصون اســت، 
رغبت بیشــتری به ســرمایه گذاری، تولید و فعالیت های مولد خواهند داشت.این استاد 
دانشــگاه گفت: نقش سیاســت گذاران اقتصادی در چنین لحظاتی تعیین کننده اســت. 
ثبات روانی بازار یکی از مهم ترین پیش شــرط های رشــد اقتصادی است و سیاستی مثل 
برخورد با حســاب های اجاره ای، مســتقیماً اعتماد مردم و فعــالان اقتصادی را تقویت 
می کنــد. حتی اثر روانی و اجتماعی این تصمیــم گاهی از اثرات اقتصادی آن پررنگ تر 
خواهــد بود.وی افــزود: از زاویه فنی نیز حذف حســاب های اجــاره ای توان دولت در 
کنترل نقدینگی، مالیات ســتانی و برنامه ریزی اقتصادی را به طور چشــم گیری افزایش 
می دهد. شــبکه بانکی شــفاف می تواند ابزار مؤثرتری دست سیاســت گذاران بدهد، از 
هزینه هــای مبــارزه با پولشــویی بکاهد و منابع را به ســمت تولید و اشــتغال هدایت 
کنــد. این دقیقاً همان رویکردی اســت که بســیاری از اقتصادهای توســعه یافته برای 

پایدارسازی رشــد خود در شرایط بحران اتخاذ کرده اند.

عدم تخصیص ارز به نهاده های دامی از 
۸ ماه گذشت

یک مســئول صنفی گفت: ارز نهاده هــای دامی بعد از اظهار محموله باید بین یک تا ســه ماه 
تخصیص داده شــود. در حال حاضر در ســال ۱۴۰۴ قرار داریم و ۸ تا ۹ ماه اســت که ارز آن 
تخصیص پیدا نکرده است.به گزارش خبرنگار مهر، امروز چهارشنبه ۱۸ تیر ۱۴۰۴ نشست اتحادیه 
واردکنندگان نهاده هــای دام و طیور در محل این اتحادیه برگزار شــد.محمدرضا کلامی، دبیر 
اتحادیه واردکنندگان نهاده های دام و طیور در ابتدای این نشست گفت: سال گذشته ۱۷ میلیون 
تن نهاده فقط در ۴ کالا ذرت، کنجاله، جو و دانه سویا وارد شد. به این ترتیب تعادل بازار در سال 
۱۴۰۳ برقرار بود.وی در ادامه با گلایه از عدم تخصیص ارز از آبان ســال گذشته تا امروز، عنوان 
کرد: تخصیص ارز نهاده های دامی بعد از اظهار محموله باید بین یک تا سه ماه پرداخت شود. در 
حال حاضر در ســال ۱۴۰۴ قرار داریم و ۸ تا ۹ ماه اســت که ارز آن تخصیص پیدا نکرده است. 
در شــرایط خاص امروز نه تنها فاصله تخصیص ارز کاهش نیافته که افزایش هم یافته است.این 
مسئول صنفی با اشاره به بروز تبعات آن طی ۲ تا ۳ ماه آینده، اظهار کرد: در شرایط فعلی مقادیر 
عرضه و توزیع نهاده های دامی نشان می دهد موجودی انبارها کاهش یافته و این امر ۴۵ روز دیگر 
در بازار نمود پیدا می کند.وی یادآور شد: در ۳ ماهه نخست امسال ۶۶۰ هزار تن نهاده دامی وارد 
شــده که نسبت به سال گذشته ۲۶ درصد رشد را نشــان می دهد اما چرا در بازار کمبود وجود 
دارد؟کلامــی ادامه داد: در حوزه تأمین ذرت تاکید کردیم برای مصارف بهار باید از دی ماه ثبت 
سفارش ها باز شود؛ اما ثبت سفارش نهاده دام و طیور مصرف بهار ۲۷ اسفند ۱۴۰۳ باز شد که با 
تعطیلات نوروز همزمان شده و بخشی از زمان از دست رفت.دبیر اتحادیه واردکنندگان نهاده های 
دام و طیور گفت: با تمام تلاش ها به هر حال محموله ها خریداری و ارســال شــده اما در بنادر 
خارجی معطل تأمین ارز اســت.این مسئول صنفی به گلایه اضافه کرد: بیش از ۱۰ کشتی با بار 
نهاده دامی در بنادر خارجی مشمول دموراژ می شوند در حالی که به شرکت دولتی مجوز واردات 
داده شده که تازه برای خرید اقدام کند.کلامی با اشاره به بیش از ۲ میلیارد یورو مطالبات حوزه 
نهاده های دامی، تصریح کرد: روزانه ۳۰ هزار دلار برای یک کشتی ۶۰ هزار تنی دموراژ پرداخت 

می شود و امروز بیش از ۱۰ کشتی حدود ۲.۵ ماه منتظر تخصیص ارز است.

تسهیلات گمرکی و فعالیت شبانه روزی؛ 
راهبردی اثربخش برای تاب آوری اقتصاد

تصمیم وزارت اقتصاد برای ارائه تسهیلات ویژه گمرکی و افزایش ساعت کاری گمرکات 
در ایام جنگ ۱۲ روزه ایران و اســرائیل، گام مهمی بــرای تضمین پایداری اقتصاد ملی 
به شــمار می رود.مینا رضایی، اســتاد اقتصاد و تحلیلگر سیاست های تجاری در گفتگو با 
خبرنگار مهر گفت: یکی از مهم تریــن چالش های اقتصاد در بحران های امنیتی، اختلال 
در زنجیره تأمین اســت. تسهیلات گمرکی و فعال سازی شــیفت های شبانه روزی باعث 
شــد تجارت خارجی کشــور حتی در دوران جنگ از حرکت بازنماند و هموطنان شاهد 
کمبود و صف های طولانی کالا نباشــند.وی افزود: در شــرایط بحرانــی معمولاً احتمال 
افزایش قیمت ها و شــکل گیری بازار ســیاه وجــود دارد. اما با اجــرای تصمیمات اخیر 
وزیر اقتصاد، بســیاری از شــوک های احتمالی کنترل شــد. ورود بدون وقفه مواد اولیه 
و کالاهای مورد نیاز کارخانجات، ســبب شــد تولیــد و عرضه به شــکل طبیعی ادامه 
یابد و التهاب قیمت ها کاهش پیدا کند.این اســتاد دانشــگاه گفت: مقایســه با تجربیات 
جهانی نشان می دهد کشــورهایی که در بحران توانسته اند گمرکات را فعال و روان نگه 
دارنــد، با کمترین آســیب از بحران عبور کرده اند. در ایران نیــز تعهد نیروهای گمرکی 
و حمایــت دولــت، پایه ای قوی برای اســتمرار فعالیت های تجاری شــد.وی افزود: اگر 
چنین تدبیری اتخاذ نمی شــد، ممکن بود بنگاه های تولیدی بزرگ و کوچک با مشــکل 
جدی تأمین مواد اولیه و توقف خطوط تولید مواجه شــوند. این موضوع می توانســت به 
بیکاری کارگران، کاهش تولید و افزایش فشــار معیشــتی بر جامعه بیانجامد. اما دستور 
وزیر اقتصاد دقیقاً در لحظه حســاس اجرا شــد و مانع از اثرات دومینویی بحران گشت.

رضایــی تاکید کرد: لازم اســت تعامل میــان بخش خصوصی و دولــت ادامه پیدا کند. 
فعــالان اقتصادی اکنــون می دانند حتی در شــرایط بحرانی هم دولت بــه فکر پویایی 
تجارت و تولید اســت و ایــن عامل مهمی در تقویــت روحیه و انگیــزه تولیدکنندگان 
محسوب می شــود.وی در پایان گفت: امید است زیرســاخت ها و فرآیندهای تسهیل گر 
که در این دوره با موفقیت آزموده شــد، به طــور دائمی تقویت گردد، زیرا نه تنها برای 
عبــور از بحران ها بلکه در دوران رشــد و آرامش نیز عامل مهمی بــرای قدرت رقابتی 

بود. خواهد  ایران  اقتصاد 

۵۰ شهر درگیر تنش آبی؛ تهران صدرنشین مشکلات آب

ســخنگوی صنعت آب کشور گفت: با توجه به کم بارشــی که در سال جاری در ۵۰ 
شهر و ۲۴ استان وجود دارد؛ تهران و مشهد در صدر شهرهایی هستند که بیشترین 
تنش آبی را دارند.عیسی بزرگ زاده سخنگوی صنعت آب کشور در گفتگو با خبرنگار 
مهر با اشــاره به کم بارشــی در سال جاری گفت: در ســال جاری در ۵۰ شهر و ۲۴ 
اســتان تنــش آبی وجود دارد که بــرای رفع آن ۱۶۹ پروژه در حــال اجرا با قدرت 
در حال پیشــروی اســت.وی ادامه داد: اصلی ترین اقدام ما برای مدیریت تنش آبی 
خواهش از شــهروندان برای کاهش مصرف، مدیریت مصرف و مدیریت تقاضای آب 
اســت؛ در گام بعد ســعی می کنیم پروژه های بلندمدت که در دستور کار قرار دارند، 
تســریع شوند و به اهداف برسانیم.بزرگ زاده خاطر نشان کرد: ایجاد انعطاف پذیری 
در شبکه های درون شــهری نظیر ایجاد رینگ، ایجاد مخازن شهری و یا اتصالات 
بیشــتر بین منابع مختلف به گونــه ای که تبادل آب بین منابع آبی مختلف فراهم 
شــود از جمله اقدامات در حال انجام اســت؛ اعم از منابع آب سطحی در تهران و 
اتصال منابع آب ســطحی از شرق به غرب و حتی منابع آب زیرزمینی در جنوب 
تهران؛ آب حاصل از دریا باید امکان انعطاف پذیری بیشــتری داشــته باشــد.وی 

ادامــه داد: در آخرین گام به ســراغ اضافه برداشــت از آب زیــر زمینی خواهیم 
رفت که متأســفانه باید تلاش کنیم که با مدیریــت مصرف و مدیریت تقاضا این 
اتفاق نیفتد.ســخنگوی صنعت آب با اشــاره به اینکه چند شــهر و استان دارای 
بیشــترین چالش تنش آبی هســتند از جمله تهران )آبی که شامل بخش هایی از 
استان قزوین، البرز، تهران و شــهرهای اطراف می شود(، خاطرنشان کرد: پس از 
تهران، مشــهد، اصفهان، اراک، ســاوه، بندرعباس، تبریز و بانه شهرهایی هستند 
که در صدر مشــکل قرار دارند که بــرای بهبود وضعیت این شــهرها باید تدابیر 
عاجل داشــته باشیم زیرا در برخی از شــهرها به ویژه تهران بسیار سخت است و 
راهــی جز مدیریت مصرف وجود ندارد.بزرگ زاده در خاتمه یادآور شــد: مجموع 
مخازن آب موجود در ســدها ۲۵ میلیارد متر مکعب است که ۲۵ درصد نسبت به 
سال گذشــته کاهش حجم وجود دارد البته باید در نظر داشت که ورودی سدها 
۴۲ درصد کاهش داشــته که با مدیریت انجام شــده مخازن سدها نسبت به سال 
گذشــته ۲۵ درصد کاهش داشته است زیرا رهاســازی ها مدیریت شده و درصد 

پرشدگی سدها ۴۹ درصد است.

معاون هماهنگی توزیع توانیر با اشاره به افزایش بی سابقه دمای هوا در هفته های اخیر، پیش بینی کرد در روزهای آینده افزایش دما و گرما به 
اوج خود می رسد که می تواند منجر به افزایش مصرف برق شود.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از توانیر، محسن ذبیحی در همین خصوص 
از تمام شرکت های توزیع خواست تا ۳۶ برنامه مدیریت مصرف را با دقت اجرا کرده و از قطعی های غیرضروری جلوگیری کنند.وی تاکید 
کرد: هرگونه کم کاری شــرکت های توزیع و ناظران عالی در اجرای برنامه های مدیریت مصرف می تواند محدودیت بیشتری برای مشترکان 
ایجاد کند.معاون هماهنگی توزیع توانیر با پیش بینی افزایش دمای هوا در هفته آینده، از مشترکان خواست تا برنامه های خاموشی چرخشی 
در ســاعات اوج بار را جدی بگیرند.وی همچنین از مشترکان صنعتی و کشاورزی خواست تا تعهدات کاهش مصرف را رعایت کنند که در 
غیر این صورت، قطعی های اضطراری اجتناب ناپذیر است.ذبیحی با بیان اینکه آمارها نشان می دهد برخی استان ها )سیستان و بلوچستان، 
یزد، کرمان( افزایش مصرف غیرمنطقی داشــته و شــرکتهای توزیع برق تهران، اصفهان و خوزستان بهترین عملکرد را در مدیریت مصرف 
داشته اند، تصریح کرد: هر یک مگاوات کم کاری در اجرای برنامه های مدیریت مصرف صنایع به معنای تحمیل ۷ تا ۸ مگاوات خاموشی به 

مشترکین خانگی است.

معاون هماهنگی توزیع شرکت توانیر از وصول ۸۴ درصدی مطالبات صنعت برق طی سه ماه نخست امسال 
خبر داد.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از توانیر، محسن ذبیحی با اعلام این خبر افزود: این رقم در بخش خانگی ۸۵ 
درصد، در بخش عمومی ۷۷ درصد، در بخش کشاورزی ۶۲ درصد و در بخش صنعت ۶۶ درصد بوده است.وی 
با اشاره به چالش های پیش رو، از جمله تأخیر در قرائت کنتورها و مشکلات شبکه بانکی تأکید کرد: »شرکتهای 
توزیع باید با استفاده از تمام ابزارهای قانونی و با رعایت ملاحظات اجتماعی، پیگیری وصول مطالبات صنعت 
برق را در اولویت کاری خود قرار دهند.ذبیحی همچنین از تشکیل کمیته ویژه وصول مطالبات خبر داد و گفت: 
»این کمیته با هدف تسریع در وصول مطالبات و بررسی مشکلات شرکت های توزیع تشکیل شده و به صورت 

مستمر فعالیت خواهد کرد.

۸۴ درصدی مطالبات صنعت برق در سه ماه نخست سال با افزایش دما قطعی های اضطراری برق اجتناب ناپذیر است
وصول شد

آگهی دعوت به مجمع عمومی فوق العاده شرکت 

طراحان نرم افزار اسپاد )سهامی خاص(
 ثبت شده به شماره 436417 و شناسه ملی 10320859781  
ــرم  ــان ن ــرکت طراح ــرم ش ــهامداران محت ــه س ــیله از کلی بدینوس
افزاراســپاد، دعــوت مــی شــود تــا در جلســه مجمــع عمومــی فــوق 
العــاده شــرکت طراحــان نــرم افــزار اســپاد  در ســاعت ۰۸:۰۰ روز 
چهارشــنبه مــورخ ۱۴۰۴/۰۵/۰۱ در آدرس بزرگــراه شــهید مــدرس 
خیابــان وحیددســتگردی شــرقی)ظفر( روبــروی خیابان تخارســتان  
ــی  ــی و ثبت ــی، آدرس قانون ــد غرب ــه همکف-واح ــلاک ۱۷۵،طبق پ
شــرکت طراحــان نــرم افــزار اســپاد بــه کدپســتی ۱۹۱۹۸۱۹۱۱۳ 

تلفــن ۲۲۹۲۷۶۷۸-۰۲۱ تشــکیل مــی گــردد، حضــور یابنــد. 
دستور جلسه:- نقل و انتقال سهام. 

هیات مدیره شرکت طراحان نرم افزار اسپاد)سهامی خاص(

آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده 

شرکت طراحان نرم افزار اسپاد )سهامی خاص( 
 ثبت شده به شماره 436417 و شناسه ملی 10320859781  

ــزار  ــرم اف ــان ن ــرکت طراح ــرم ش ــهامداران محت ــه س ــیله از کلی بدینوس
ــادی بطــور  ــی ع ــا در جلســه مجمــع عموم ــی شــود ت ــوت م اســپاد، دع
ــزار اســپاد در ســاعت ۰۹:۰۰ روز  ــرم اف ــاده شــرکت طراحــان ن ــوق الع ف
چهارشــنبه مــورخ ۱۴۰۴/۰۵/۰۱ در آدرس بزرگــراه شــهید مــدرس 
خیابــان وحیددســتگردی شــرقی)ظفر( روبــروی خیابــان تخارســتان  پلاک 
۱۷۵،طبقــه همکف-واحــد غربــی، آدرس قانونــی و ثبتــی شــرکت طراحــان 
نــرم افــزار اســپاد بــه کدپســتی ۱۹۱۹۸۱۹۱۱۳ تلفــن ۰۲۱-۲۲۹۲۷۶۷۸ 
ــزارش  ــتماع گ ــه:- اس ــتور جلس ــور یابند.دس ــردد، حض ــی گ ــکیل م تش
ــی  ــرای ســال مال ــی ب ــازرس قانون ــره، حســابرس مســتقل و ب هیــأت مدی
ــاب  ــه حس ــب ترازنام ــود و تصوی ــیم س ــه ۱۴۰۳/۰۳/۳۱ - تقس ــی ب منته
ــه ۱۴۰۳/۰۳/۳۱. -  ــی ب ــی منته ــال مال ــرد س ــرای عملک ــان ب ــود و زی س
انتخــاب بــازرس و حســابرس مســتقل. - انتخــاب و تعییــن ســمت اعضــای 
هیــأت مدیــره. - تعییــن دارنــدگان حــق امضــاء . - ســایر مــواردی کــه در 

صلاحیــت مجمــع عمومــی عــادی بطــور فــوق العــاده باشــد. 

هیات مدیره شرکت طراحان نرم افزار اسپاد)سهامی خاص(

آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی بطور فوق 
العاده شرکت توسعه خدمات هلوبان )سهامی خاص(

 ثبت شده به شماره 273569 و شناسه ملی 10103085892  
بدینوســیله از کلیــه ســهامداران محتــرم شــرکت توســعه خدمــات 
ــادی  ــی ع ــع عموم ــه مجم ــا در جلس ــود ت ــی ش ــوت م ــان، دع هلوب
بطــور فــوق العــاده شــرکت توســعه خدمــات هلوبــان در ســاعت 
ــهید  ــراه ش ــورخ ۱۴۰۴/۰۵/۰۱ در آدرس بزرگ ــنبه م ۰۹:۰۰ روز چهارش
خیابــان  روبــروی  شــرقی)ظفر(  وحیددســتگردی  خیابــان  مــدرس 
ــی  ــی و ثبت ــی، آدرس قانون ــد غرب ــلاک ۱۷۵،طبقه۱-واح ــتان  پ تخارس
ــه کدپســتی ۱۹۱۹۸۱۹۱۱۵ تلفــن  ــان ب شــرکت توســعه خدمــات هلوب
ــردد، حضــور یابند.دســتور جلســه:-  ــی گ ۲۲۹۲۷۶۷۷-۰۲۱ تشــکیل م
ــی  ــازرس قانون ــره، حســابرس مســتقل و ب اســتماع گــزارش هیــأت مدی
بــرای ســال مالــی منتهــی بــه ۱۴۰۳/۰۳/۳۱. - تقســیم ســود و تصویــب 
ترازنامــه حســاب ســود و زیــان بــرای عملکــرد ســال مالــی منتهــی بــه 
ــاب و  ــتقل. - انتخ ــابرس مس ــازرس و حس ــاب ب ۱۴۰۳/۰۳/۳۱. - انتخ
تعییــن ســمت اعضــای هیــأت مدیــره. - تعییــن دارنــدگان حــق امضــاء 
. - ســایر مــواردی کــه در صلاحیــت مجمــع عمومــی عــادی بطــور فــوق 

ــاده باشــد.  الع
هیات مدیره شرکت توسعه خدمات هلوبان)سهامی خاص(

آگهی دعوت به مجمع عمومی فوق العاده 

شرکت توسعه خدمات هلوبان )سهامی خاص(
 ثبت شده به شماره 273569 و شناسه ملی 10103085892  
بدینوســیله از کلیــه ســهامداران محتــرم شــرکت توســعه خدمــات 
ــوق  ــی ف ــا در جلســه مجمــع عموم ــی شــود ت ــوت م ــان، دع هلوب
ــاعت ۰۸:۰۰ روز  ــان در س ــات هلوب ــعه خدم ــرکت توس ــاده ش الع
چهارشــنبه مــورخ ۱۴۰۴/۰۵/۰۱ در آدرس بزرگــراه شــهید مــدرس 
خیابــان وحیددســتگردی شــرقی)ظفر( روبــروی خیابــان تخارســتان  
پــلاک ۱۷۵،طبقــه ۱-واحــد غربــی، آدرس قانونــی و ثبتــی شــرکت 
ــن  ــتی ۱۹۱۹۸۱۹۱۱۵ تلف ــه کدپس ــان ب ــات هلوب ــعه خدم توس
۲۲۹۲۷۶۷۷-۰۲۱ تشــکیل مــی گــردد، حضــور یابند.دســتور 

جلســه:- نقــل و انتقــال ســهام. 

هیات مدیره شرکت توسعه خدمات هلوبان)سهامی خاص(
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صنعت فضایی در دولت شــهید جمهور با پرتاب ۱۲ ماهواره رکورد زد.به 
گزارش خبرنگار مهر، تهیه و تصویب برنامه ده ساله صنعت فضایی کشور در 
شورای عالی فضایی ایران، رونمایی از ماهواره های جدید، ۷ پرتاب تحقیقاتی 
و عملیاتی فضایی، توســعه همکاری های بین المللی فضایی با کشورهای 
صاحب فناوری فضایی، آغاز ســاخت بزرگترین پایگاه فضایی کشــور در 
چابهار و آغاز عملیات طراحی و ساخت منظومه ماهواره ای شهید سلیمانی 
بخشی از دستاوردهای متخصصان و دانشمندان صنعت فضایی کشور در 
سالی که گذشت به شمار می آید.روابط عمومی پژوهشگاه فضایی در شبکه 
اجتماعی ویراستی در خصوص پرتاب های فضایی در دولت سیزدهم اعلام 
کرد: شکستن طلسم تعطیلی ۱۱ ساله شورای عالی فضایی اولین گام دولت 
ســیزدهم برای تحقق اهداف این سند بوده اســت و بعد از آن با توسعه 
زیرساخت ها، توانست رکورد مداری پرتاب ماهواره تا مدار ۷۵۰ کیلومتر را 

با ماهواره ثریا بکشند.

توسعه فناوری ها و محصولات دانش بنیان لیزر و پلاسما با فناوری بومی
متخصصان یک شرکت فناور با استفاده از تجهیزات فناورانه و دانش فنی 
بومی، زمینه را برای توســعه فناوری هــا، پژوهش ها و طراحی محصولات 
فناورانه حوزه لیزر و پلاســما فراهم کرده اند.بــه گزارش خبرگزاری مهر 
به نقل از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، 
هاجر زارعی، مدیر عامل شرکت ایده بنیان راد ضمن اشاره به فعالیت این 
مجموعه در حوزه لیزر، پلاسما و امواج الکترومغناطیس بیان کرد: شرکت 
ایده بنیان راد با هدف بومی ســازی دانــش و فناوری های به روز در حوزه 
معــدن و انرژی، فعالیت می کند و در حال حاضر با اســتفاده از تجهیزات 
دانش بنیان و فناور، زمینه را برای توسعه محصولات دانش بنیان و توسعه 
پژوهش های حوزه لیزر و پلاسما، اپتیک و سایر فناوری های مرتبط فراهم 
کرده اســت.این فعال فناور به معرفی روش آنالیز لیزری عناصر به عنوان 
یکی از توانمندی های این شرکت فناور پرداخت و افزود: این روش شکلی از 
طیف سنجی نشر اتمی است که از لیزرهای پرتوان برای تبخیر مواد و تولید 
پلاسما استفاده می کند، سپس پلاسمای ایجاد شده توسط لیزر برانگیخته 
می شود و اتم ها نوری در طول موج های خاصی ساطع می کنند که می توان 
از آن برای شناسایی عناصر موجود در نمونه استفاده کرد. با استفاده از این 
فناوری که مبتنی بر بررسی مستقیم نمونه است، بدون نیاز به آماده سازی 
یا با کمترین آماده سازی بر پایه  تحلیل خطوط طیفی تابش شده از پلاسمای 
القایی توسط لیزر می توان به اطلاعاتی دقیق و کاربردی دست یافت.مدیر 
عامل شــرکت ایده بنیان راد، کاربردهای دستگاه آنالایزر لیزری عناصر را 
بسیار دانست و گفت: با توجه به خصوصیات منحصربه فرد لیزر، کاربرد این 
وسیله به ویژه در دهه ی اخیر در حوزه های مختلف به خصوص در صنعت 
نفت پیشرفت فراوانی داشته است چرا که می توان به  سرعت و دقت بالایی 
در اندازه گیری و بررسی دست یافت. همچنین برای این روش طیف وسیعی 
از کاربردها از اکتشــافات فضایی تا میراث فرهنگی و کنترل کیفیت مواد 
غذایی پیشنهاد شده است.زارعی ادامه داد: ارزیابی مواد، توانایی تشخیص 
عناصر سبک نظیر لیتیوم، آلومینیوم، منیزیم و کربن، قدرت شناسایی همه 
عناصر حتی طلا با دقــت ppm علیرغم وجود تداخل در پیک های طلا و 
آهن با یکدیگر،  سرعت و دقت بالا در اندازه گیری و بررسی مواد از راه دور 
در ایستگاه های هسته ای، زمین شناسی، اکتشافات فضایی و باستان شناسی، 
ارزیابی فراوانی نسبی هر عنصر موجود در نمونه توسط روش های گوناگون 
تحلیلی و تحلیل سریع و کامل در مقیاس اتمی تنها بخشی از قابلیت های 

روش آنالیز لیزری عناصر است.

صنعت فضایی در دولت شهید جمهور؛

رکورد زنی با پرتاب ۱۲ 
ماهواره

با تلاش متخصصان یک شرکت فناور محقق شد؛

توسعه فناوری ها و محصولات 
دانش بنیان لیزر و پلاسما با 

فناوری بومی

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

یک دنیا کتاب!!!

جیپ رانگلر برقی در سال 2028 تولید خواهد شد
بر اســاس توافق اســتلانتیس و اتحادیه کارگری آمریکا UAW، جیپ رانگلر برقی از ســال ۲۰۲۸ تولید خواهد شد و نسل جدید 
دوج دورانگو نیز ســال ۲۰۲۵ از راه خواهد رسید. اســتلانتیس و UAW به یک توافق آزمایشی به منظور تنظیم قراردادی جدید 
دســت یافته اند. اعضای این اتحادیه در شــرکت های دوج، جیپ، رم و کرایسلر مشغول بکار هستند و باید این قرارداد را تصویب 
کننــد اما در همیــن اثنا اخبار مهمی از محصولات تولیدی به گوش می رســد. به طور خلاصه باید گفــت چارچوب زمانی تولید 

شاســی بلندهای محبوب بازار مشــخص شــده و ما نیز برخی جزئیات آن را با شما در میان می گذاریم.

اصرار مهاجم آرژانتین به ماندن مسی در تیم ملی
خولیان آلوارس ابراز امیدواری کرد که لیونل مسی همچنان به حضورش در تیم ملی آرژانتین ادامه دهد.به گزارش ایسنا، لیونل مسی برنده ۸ توپ طلا در ماه ژوئن ۳۷ 
ساله خواهد شد و قرار است تابستان در کوپا آمریکا رقابت کند. هیچ نشانه ای از افت در بازی مسی دیده نمی شود و تعداد گل ها و پاس گل های او در اینتر میامی نشان 
دهنده این امر است.همچنان این سوال مطرح می شود که مسی تا چه زمانی به فوتبال بازی کردن ادامه خواهد داد؟ مسی که با آرژانتین قهرمانی در  جام جهانی ۲۰۲۲ 
را به دست آورده است به دنبال حضور در جام جهانی بعدی است.آلوارس، مهاجم منچسترسیتی مشتاق است که مسی  حالاحالاها برای آرژانتین بازی کند. او در پاسخ به 
ESPN در پاسخ به این سوال که آیا مسی در تیم خواهد ماند؟ گفت: بیایید امیدوار باشیم که مسی بماند. او خودش تصمیم می گیرد که تا چه زمانی به فوتبالش ادامه دهد. 
ما می خواهیم مسی تا جایی که ممکن است برای آرژانتین بازی کند.مسی  در ۱۸۰ بازی ملی ۱۰۶ گل برای کشورش به ثمر رسانده است. او به پرافتخارترین بازیکن تاریخ 

تبدیل شده اما میل بی وقفه برای بهترین بودن باعث شده او همچنان عطش رسیدن به موفقیت داشته باشد.

پیشنهاد

چهره روز

آوریل سرخ
آوریل ســرخ ســومین رمان نویســنده و روزنامه 
نــگار پرویی، ســانتیاگو رونکاگلیولو اســت که در 
ســال ۲۰۰۶ منتشــر و جایزه آلفاگوارا )اسپانیا( را 
دریافت کرد. همین طور ترجمه انگلیسی این رمان 
جایزه ی روزنامــه ی ایندیپندنت )۲۰۱۱( را نصیب 
این نویســنده کرد. رمان آوریل سرخ از زبان اصلی 
– اسپانیایی – به فارســی ترجمه شده است. وقایع 
کتاب آوریل ســرخ که داستانی جنایی – سیاسی با 
درون مایه های مذهبی دارد، در ســال ۲۰۰۰ و در 
کشــور پرو می گذرد و با پیدا شــدن یک جسد در 
شهری کوچک شروع می شود. اکثر اتفاقات کتاب در 
ماه آوریل روایت می شوند. شخصیت اصلی داستان، 
دادستان این شهر است که گیج از اتفاقی که افتاده، 
تحقیقات مخفیانــه ای را برای پی بردن از آنچه رخ 
داده، شروع می کند. و در این مسیر، گرچه از فساد 
اداری و رازهای پشت پرده جنایات انجام شده، مطلع 
می شود، اما بزرگترین آسیب را خودش می بیند. که 
البته در این میان گذشته این دادستان هم بی تأثیر 
نبوده است دادستان فلیکس چاکالتانا، فردی تنها و روان پریش با رفتارهایی عجیب و غریب است. روزش را 
با سر زدن به اتاق مادرش و حرف زدن با عکسهای وی شروع می کند. قبل از انجام هر کاری با وی مشورت 
می کند. تجربه ازدواجی ناموفق دارد. و تحت تأثیر فشار اتفاقات رخ داده، دست به کاری می زند که انجامش را 
برای دیگری زشت و مخالف قانون می دانست. غیر از این دادستان که راوی بخش اعظم کتاب است، داستان 
یک راوی دیگر هم دارد که با لحن و نوشــتار متفاوتی وقایع را بیان می کند و هویتش در پایان مشــخص 

می شود.

عباس کیارستمی
کیارســتمی در ســالِ ۱۳۱۹ در تهــران به دنیا 
آمد.]۱۵[ پــدرش احمد نام داشــت و از طایفهٔ 
کیارســتمی های میگون بود.]۱۶[ در مدرسهٔ جَم 
در قلهک با آیدین آغداشلو همدرس شد. نخستین 
تجربهٔ هنریِ او نقاشــی بود. او این هنر را تا پایانِ 
دورانِ نوجوانــی همچنان ادامه داد تا آنجا که در 
سن ۱۸ سالگی توانســت در یک مسابقهٔ نقاشی 
برندهٔ جایزه شــود. وی اندکی پس از این کامیابی 
در دانشکدهٔ هنرهای زیبای دانشگاه تهران پذیرفته 
شد.]۱۷[ او در دانشگاه بیشتر به فراگیریِ نقاشی 
و طراحــیِ گرافیک پرداخت و در هنگام تحصیل 
برای تأمین هزینه هــای زندگی به عنوان پلیس 
راهنمایی رانندگی مشغول به کار شد. کیارستمی 
از سال ۱۳۴۰ یعنی در دهه ۱۹۶۰ به عنوان نقاش 
تبلیغاتی در آتلیه ۷ و یکی دو مؤسسهٔ دیگر به کار 
طراحی جلد کتاب، پوستر و آگهی های بازرگانی 
پرداخت، و بعدها به »تبلی فیلم« رفت. از ســال 
۱۳۴۶ در ســازمان تبلیغاتی نــگاره به طراحی و 
ساختن تیتراژ فیلم پرداخت که نخســتین آن ها عنوان بندیِ فیلم وسوسهٔ شیطان ساختهٔ محمّد زرّین دست بود. 
طراحی پوستر و ساخت عنوان بندیِ فیلم های قیصر و رضا موتوری ساختهٔ مسعود کیمیایی را او انجام داد. مدتی بعد 
به دعوت فیروز شیروانلو، که مسئولیت »امور سینمایی کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان را داشت به کانون 
رفت و در سال ۱۳۴۹ فیلم کوتاه نان و کوچه را ساخت. در سال ۱۳۵۱ فیلم زنگ تفریح را ساخت و با ساخت فیلم 
مسافر در سال ۱۳۵۳ مطرح شد. او در سینمای بعد از انقلاب پایه گذار سینمایی شد که تا به حال فیلمسازان زیادی 
پیرو این نوع سینما، فیلم ساخته و مطرح شده اند. عباس کیارستمی با فیلم طعم گیلاس در سال ۱۹۹۷ جایزه نخل 

طلای جشنواره فیلم کن را هم از آن خود کرده است.

فرهنگ

علی بلوکباشــی مدیر بخش مردم شناســی و عضو شــورای عالی علمی 
مرکز دائرة المعارف بزرگ اســلامی، کتابخانه و مجموعه اسناد و مدارک 
شــخصی اعم از چاپی، دســت نویس، تصویری و صوتی خــود را به این 
مرکز اهــدا کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، علی بلوکباشــی مدیر بخش 
مردم شناســی و عضو شــورای عالی علمــی مرکــز دائرة المعارف بزرگ 
اســلامی، کتابخانه و مجموعه اســناد و مدارک شــخصی اعم از چاپی، 
دســت نویس، تصویری و صوتی خود را به این مرکز اهدا کرد.بلوکباشــی 
در نامه ای بهره مندی دانشــوران و پژوهشــگران علاقــه مند به تحقیق 
در زمینه مردم شناســی و فرهنگ مــردم ایران را از جمله دلایل اهدای 
این کتابخانــه بیان کرد و گفت: »حدود تخمینــی پنج هزار مجلد کتاب 
و مجله به زبان های فارســی، انگلیســی و عربی اســت کــه آن ها را در 
طول حدود هفتادســال دوران تحصیلی و پژوهشــی خود فراهم کرده ام. 
ایــن کتاب ها که در موضوعات گوناگون تاریخ، ادبیات، هنر، دانش و فنون و مردم شناســی و فرهنگ عامه می باشــند، 
مادة المــواد پژوهش های نگارنده در فرهنگ شناســی ایران و مردم نگاری فرهنگ های قومی، ایلی-روســتایی و شــهری 
در مناطق مختلف این ســرزمین بوده اند و بی تردید مورد اســتفاده پژوهشــگران علاقه مند به فرهنگ ایران قرار خواهد 
گرفت.«بخش هــای دیگر این مجموعه که »کتابخانه و مجموعه اســناد مردم نگاری علی بلوکباشــی« نام خواهد گرفت، 
مشــتمل بر »کتاب های تألیف و ترجمه شــده به قلم نگارنده، مجموعه یادداشت های پژوهشی میدانی و مقالات چاپ و 
نشــر نیافته نگارنده در زمینه ایل شناســی و فرهنگ شناسی روستا و شهر، یادداشت های گردآوری شده در زمینه ادبیات 
شــفاهی، نمونه برداری از مجموعه واژه های گویشــی از ۱۰ تا ۱۵ زبان مردم ایلی و روســتایی، مجموعه برگه نوشــته ها 
از واژه هــا و اصطلاح های زبان عامه و لغات پیشــه ها، مجموعه عکس ها و فیلم هــای نگاتیو مردم نگارانه در پژوهش های 
میدانی، نوارهای کاســت و ســی دی های حاوی گفت وگو با مردم در میدان تحقیق و مصاحبه های رادیویی و تلویزیونی، 
مجموعــه ای صفحه و نوارهای موســیقی فولکلوری محلی، مجموعه ای روزنامه و هفته نامه و ماهنامه منتشــره در اوایل 
انقلاب، مجموعه فتوزیراکس درباره موضوعات گوناگون مردم شناســی، زبان شناسی و فرهنگ مردم ایران، یادداشت های 
استخراج شــده از کتاب ها و اســناد ایرانی و خارجی به قصد تألیف در مدخل های دائرة المعارف بزرگ اسلامی، مکتوبات 
رســمی و اداری، تقدیرنامه ها، نامه های شــخصی نگارنده و نامه های دوستان، کارت ویزیت ها، کارت پستال ها، عکس ها و 
دعوت نامه ها، مجموعه ای اســلاید از سفرهای تحقیقاتی در داخل و خارج از ایران با یک دستگاه کوچک نمایش اسلاید، 

و برخی وســایل شخصی و ابزار و وسایل تحریر« می شود.

با هدف بهره مندی دانشوران انجام شد؛

به مرکز  بلوکباشی  اهدای کتابخانه شخصی علی 
اسلامی دائرة المعارف 
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تیم والیبال فولاد سیرجان ایرانیان در آخرین مسابقه روز دوم مسابقات والیبال باشگاه های آسیا موفق به شکست نماینده عراق شد.به گزارش ایسنا، دومین 
روز مسابقات والیبال باشگاه های آسیا امروز )دوشنبه ۱۹ شهریور( با چهار دیدار پیگیری شد.تیم های فولاد سیرجان ایران و گاز الجنوب عراق در آخرین 
دیدار امروز از ساعت ۲۰ به مصاف یکدیگر رفتند که با دیروزی نماینده ایران به پایان رسید.شاگردان بهروز عطایی موفق شدند حریف خود را سه بر صفر و 
با امتیازهای ۲۵ بر ۲۰، ۲۵ بر ۱۶ و ۲۵ بر ۱۹ از پیش رو بردارند و به دومین برد سه امتیازی خود دست پیدا کنند.علی رمضانی، علی حاجی پور، مجتبی 
میرزاجانپور، امیرحسین اسفندیار، محمد ولی زاده، محمد موسوی و مهدی مرندی ترکیب شروع کننده تیم فولاد سیرجان در این مسابقه بودند.این دیدار را 

حدود ۵۰۰ تماشاچی در ورزشگاه شش هزار نفری شاهدیه تماشا کردند.

دومین برد شاگردان عطایی در جام باشگاه های والیبال آسیا

ورزشی

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X۸ دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X۸ شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X۸ با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰۸ برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹۸۸ فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰۸(، قصه های وقت خواب )۲۰۰۸(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴۸۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱۸ و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱۸ جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد
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واکنش مبهم لوئیز دیاز به پیشنهادها
ستاره کلمبیایی لیورپول در واکنش به پیشنهادهای مختلفش همه چیز را به آینده واگذار کرد.به گزارش ایسنا، لوئیز دیاز، وینگر لیورپول، درباره 
آینده اش در این باشگاه انگلیسی و همچنین علاقه النصر عربستان اظهار نظر کرد. دیاز که مورد توجه بایرن مونیخ نیز قرار دارد گفت:  مذاکرات 
ادامه دارد. خواهیم دید که برای من و باشگاه چه اتفاقی می افتد. سعی خواهیم کرد بهترین تصمیم را بگیریم.دیاز در مصاحبه ای با مائوریتسیو 
گومز درباره پیشنهاد النصر به او نیز گفت: در حال مذاکره ایم. با مدیران لیورپول هم در ارتباطم و سعی می کنم بهترین تصمیم را بگیرم.اخیرا 
گزارش شده بود که این بازیکن ۲۸ساله کلمبیایی با بایرن مونیخ به توافق رسیده است. این بازیکن فصل گذشته ۵۰ بازی برای لیورپول در تمام 
رقابت ها انجام داد، ۱۷ گل به ثمر رساند و هشت پاس گل داد و با این تیم قهرمان لیگ برتر شد. خرید مهاجم در اولویت قرمزها قهرمان لیگ 
برتر تابستان را با حداکثر جاه طلبی آغاز کرده است. انتقال فلوریان ویرتز، جرمی فریمپونگ و میلوش کرکز نهایی شده است که در مجموع بیش 
از ۲۰۰ میلیون یورو می شود اما آرنه اسلوت قصد ندارد به همین مقدار بسنده کند. در خط حمله الکساندر ایساک هدف رویایی قرمزهاست اما به 

نظر می رسد نیوکاسل قصد ندارد او را رها کند. علاوه بر ایساک، اکیتیکه و اوسیمن نیز مد نظر آنفیلدی ها هستند.


